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Выдавец: УП «Народная воля».    
Кошт — свабодны.

Да ўвагi!
Хто хоча набываць газету  
ў офiсе рэдакцыi — чакаем!   

Кстати

БАЖ:  
эти «документы» — фальшивка

Справы Андрэя Саннікава 
і Дзмітрыя Бандарэнкі 

знаходзяцца ў 
Адміністрацыі прэзідэнта

За перарасход 
электраэнергіі  

і газу — двайны тарыф
Прадпрыемствы і суб’екты гаспадарання з доляй дзяр-

жавы больш як 50% будуць аплачваць спажытыя звыш 
устаноўленага ліміту газ і электрычнасць па двайным тарыфе. Ад-
паведная пастанова Мінэканомікі №11 ад 26 студзеня 2012 года 
апублікавана на Нацыянальным прававым інтэрнэт-партале.

Як паведамлялася раней, перад дзяржпрадпрыемствамі 
пастаўлена задача знізіць у 2012 годзе спажыванне электраэнергіі 
і прыроднага газу на вытворчыя патрэбы да ўзроўню 2011 года 
не менш як на 5%.

Павышаючы каэфіцыент дзейнічае да 31 снежня 2012 года.

Таннага малака  
на ўсіх не хапае

Прашэнні аб памілаванні 
экс-кандыдата на 

пасаду прэзідэнта Андрэя 
Саннікава і яго даверанай 
асобы Дзмітрыя Бандарэнкі 
накіраваны ў Адміністрацыю 
прэзідэнта. Пра гэта “Народ-
най Волі” паведаміў выканаўца 
абавязкаў начальніка Дэпарта-
мента выканання пакаранняў 
Сяргей Працэнка.

Паводле звестак МУС, 
Андрэй Саннікаў падаў пра-
шэнне летась 23 снежня, у 
той дзень, калі Аляксандр 

Лукашэнка праводзіў прэс-
канферэнцыю і казаў, што 
адпусціць палітвязняў, як 
толькі тыя напішуць адпавед-
ныя заявы. Зміцер Бандарэнка 
падаў прашэнне 1 лютага.

“Як толькі будзе адпа-
ведны ўказ аб вызваленні, мы 
ў той жа момант выпусцім 
іх на волю. Затрымліваць 
памілаванага за кратамі мы 
не маем права”, — паведаміў 
Сяргей Працэнка.

Любоў ЛУНЁВА.

Смерць у снягах
У калідорах Мінскага дзяржаўнага машынабудаўнічага каледжа ціха. Сёння на 
заняткі ў групу 459-Р не з’явіўся 17-гадовы Юрый Нікіцік. Аб тым, што тут 
быў такі студэнт, недасведчаным наведвальнікам нагадвае толькі партрэт у 
рамцы з чорнай стужкай. 29 студзеня падлетак насмерць замёрз у Шабанах…

трагеДыя

отКрытым теКстом

В средствах массовой 
информации Феде-
рации профсоюзов 

Беларуси (ФПБ) развернулась 
крикливая кампания, клеймя-
щая «предателя родины предсе-
дателя БКДП А.Ярошука». В ФПБ 
проводят заседания, собирают 
активистов, общественность, в 
том числе и ветеранов, где не 
жалеют эпитетов для моих ха-
рактеристик.

Причина проста — не по-
нравилась этим известным «за-
щитникам трудящихся» моя ре-
шимость отстаивать интересы 
вновь созданного независимого 
профсоюза, его лидеров и чле-
нов на РУПП «Гранит» в Микаше-
вичах, с которыми тоталитарный 
режим пытается расправиться. 
Решимость, которая не исклю-
чает возможности проведения 
кампании международной про-
фсоюзной солидарности вплоть 
до бойкота белорусских товаров 
на европейских рынках.

Поскольку участники сбо-
рищ и авторы заявлений тре-
буют от меня публичных из-
винений перед трудящимися и 
ветеранами, всем белорусским 
народом, я с готовностью это 
делаю.

Извините меня, мои родные 
соотечественники, что я так 
мало сделал, чтобы страна и на-
род белорусский обрели долго-
жданную свободу и перспективу 
достойной жизни в достойной, 
уважаемой стране.

Извините меня, труженики 
Беларуси, за то, что 10 лет назад 
вместе со своими коллегами — 
единомышленниками не смог 
отстоять вашу организацию — 
ФПБ. И если раньше она защища-
ла вас от государства, то теперь 
деградировала настолько, что 
даже не скрывает своего назна-
чения — оберегать государство 
и его верховную власть от вас, 
ваших прав и интересов. Причем 
делает это с особым цинизмом 
— силой административного 
принуждения заставляет вас 
содержать многочисленных па-
разитов этой структуры за счет 
удержания взносов с ваших не-
высоких, а часто нищенских за-
работков.

Извините меня, люди труда, 
за то, что моя организация — 
Белорусский конгресс демокра-
тических профсоюзов (БКДП) 
и я оказались не в состоянии 

противостоять власти и ее са-
трапу – ФПБ, которые обращают 
вас в современных крепостных 
через систему срочных трудо-
вых контрактов. Милостью этой 
«сладкой парочки» — власти и 
ФПБ — вы стали полностью бес-
правными: мало того, что вас в 
любой момент могут с работы 
вышвырнуть, так и сами, если за-
хотите, вы не можете уволиться, 
поменять место работы.

Извините меня, учителя, 
врачи, механизаторы, доярки, 
токари, слесари, шахтеры, не-
фтепереработчики, строители, 
за то, что БКДП и я не смогли за-
ставить режим сменить свой гу-
бительный экономический курс, 
приведший страну к острому 
экономическому кризису. В ре-
зультате в прошлом году ваша 
зарплата упала в два раза и ста-
ла самой низкой в Европе: в три 
раза ниже, чем в России, в 4 — 
чем в Литве, в пять раз ниже, чем 
в Польше. Десяткам тысяч из вас 
приходится сегодня покидать 
свои дома, свою страну и, чтобы 
содержать семьи, отправляться 
на заработки в разные страны, 
прежде всего в Россию.

Извините меня, работники 
и работницы, братья и сестры, 
за то, что выше моих сил оказа-
лось вынудить ФПБ даже в пе-
риод экономического кризиса 
отказаться от позорной роли 
штрейкбрехера, предателя ва-
ших интересов. Ее руководство 
не только не возмутилось и не 
предъявило верховной власти 
счет за ваши страдания, но и 
бросилось всячески ее оправды-
вать, находя виновных то в безы-
мянных чиновниках-вредителях, 
то в происках России и Запада. 
Оно настолько потеряло чув-
ство меры и стыда, в своем пре-
смыкательстве перед властью 
зашло столь далеко, что не по-
стеснялось выдвинуть в разгар 
экономического кризиса, разом 
сделавшего вас нищими, главу 
государства в лауреаты Нобе-
левской премии.

Извините меня, белорусские 
рабочие, что с помощью свое-
го послушного орудия — ФПБ 
администрации многих пред-
приятий вас держат за быдло, в 
прямом и переносном смысле 
вытирают о вас руки и ноги, и 
усилий моих и моей организа-
ции часто оказывается недо-
статочно, чтобы защитить ваше 

рабочее и человеческое досто-
инство.

Извините меня, уважаемые 
ветераны, за то, что многолет-
ние требования независимых 
профсоюзов провести давно 
назревшее реформирование 
пенсионной системы так и по-
висло в воздухе. По одной при-
чине — власти и ее верному 
вассалу ФПБ невыгодно, чтобы 
работающий человек сам себе 
зарабатывал достойную пенсию, 
а выгодно прочно привязать вас 
к государственной кормушке и 
заставлять быть благодарным за 
то, что вам позволяют иметь хотя 
бы такую нищенскую пенсию. На 
нее и жить невозможно, и уме-
реть страшно, так как не за что 
будет похоронить.

Извините меня, дорогие 
ветераны, что, несмотря на не-
однократные требования неза-
висимых профсоюзов вернуть 
вам честно заработанные и 
столь необходимые при вашем 
тяжелом существовании льготы 
на проезд, лекарства, оплату жи-
лья, власть так и не сделала это-
го. ФПБ и здесь показала свою 
лицемерную сущность, напле-
вав на бедственное положение 
пожилых людей, не замолвив и 
слова в вашу поддержку.

Будь ФПБ не частью тота-
литарной системы власти, об-
служивающей ее интересы, а 
самостоятельной организацией, 
отстаивающей интересы своих 
членов, простых людей, все бы у 
нас получилось: добиться права 
на достойный труд, достойную 
зарплату и достойную пенсию, 
вернуть льготы уважаемым ве-
теранам.

Похоже, белорусские рабо-
чие стали осознавать катастро-
фические последствия своего 
дальнейшего нахождения в этом 
переродившемся мутанте, ма-
скирующемся под профсоюз, и 
стали совершать из ФПБ побеги.

Самый массовый из них, до-
стойный восхищения, — бросок 
на свободу рабочих РУПП «Гра-
нит». Прорыв тоталитарного 
спрута ФПБ в Микашевичах, за-
явления о выходе из государ-
ственных профсоюзов в других 
местах страны показали — на-
чался неотвратимый процесс 
распада тоталитарной системы, 
предвестник скорых демократи-
ческих перемен.

Я никогда не сомневался, 

что именно рабочие скажут ре-
шающее слово в долгожданном 
освобождении родной Белару-
си. Меня переполняет чувство 
гордости, что все эти годы имею 
прямое отношение к ним. Я гор-
жусь удивительными, славны-
ми ребятами из Микашевичей. 
Сейчас, в эти дни, они творят 
историю. Они уже сделали не-
мало — показали, сколь далеки 
от действительности характе-
ристики белорусов как нации 
покорных, безмолвных, безраз-
личных к себе людей. Спасли ре-
путацию белорусских рабочих, в 
существование которых многие 
уже не верили. Оказалось, зря.

Есть глубокая символика в 
том, что главные события, свя-
занные с грядущими перемена-
ми в Беларуси, происходят на 
предприятии с выразительным 
названием «Гранит». «Гранит» 
стал символом белорусского со-
противления. И мы с «Гранита» 
не уйдем, от «Гранита» не отсту-
пим, «Гранит» не сдадим никогда 
и ни при каких обстоятельствах. 
Все наши силы и возможно-
сти, в том числе и возможности 
международной профсоюзной 
солидарной поддержки, будут 
брошены на то, чтобы организа-
цию и людей сохранить. Режим 
обломает зубы о «Гранит».

Как с Гданьской судоверфи в 
80-е годы отправилась изменять 
историю Польши легендарная 
«Солидарность», с «Гранита» 
начнется избавление Беларуси 
от ига тоталитаризма. Чувствуя 
тяжелую поступь рабочих и свой 
неминуемый конец, завизжали 
на все лады верные слуги режи-
ма из ФПБ. Но мы, независимые 
профсоюзы, совместно с рабо-
чими страны им говорим: из-
вините, ваше время вышло! Мы 
идем освобождать Беларусь!

Александр ЯРОШУК, 
председатель БКДП,  

вице-президент 
 Международной конфеде-
рации профсоюзов (МКП), 
член Административного 

совета Международной 
организации профсоюзов 

(МОТ), член Националь-
ного совета по трудовым 
и социальным вопросам 

(НСТСВ).
(Публикуется по личной 

просьбе автора)

Извините меня,  
дорогие  
соотечественники…

Не смешите 
бабушек!

Какой удивительной 
бывает человеческая 
логика! Больным бело-

русским детям нужна помощь 
— нужны деньги на лекарства, 
на лечение, на дорогостоящую 
реабилитацию. И Белорусское 
телевидение со всей силой об-
личительного пафоса обруши-
вается на английских налого-
плательщиков, которые нашим 
детям этих денег не дали, зато 
дали какую-то сумму на прове-
дение семинара для журнали-
стов независимых СМИ.

Почему проблемы бело-
русских детей должна решать 
Англия? Почему больным детям 
что-то должны не дома, в Мин-
ске, а в далеком Лондоне? Поче-
му англичане вообще должны 
с кем-то советоваться, как и на 
что им потратить свои фунты 
стерлингов?

Вот уж точно: в огороде — 
бузина, а в Киеве — дядька…

Их деньги, они заработа-
ли, а значит, куда хотят — туда 
и тратят. Имеют полное право 
хоть выбросить, хоть в космос 
запустить, хоть сплавить по Тем-
зе. Нам-то что? С чего нашим 
«телепогремушкам» разевать 
рот на чужие деньги?

А ведь разинули, да еще как! 
Неделю анонсировали целое 
журналистское расследование 
на эту тему. Нет бы искать от-
вет на вопрос, кто повинен в 
исчезновении Захаренки, Гон-
чара, Красовского, Завадского, 
куда растворяются деньги бело-
русского бюджета, почему за-
работанные нами с вами сред-
ства часто тратятся бездумно, 
бездарно, почему они утекают, 
как в песок, на сомнительные, 
никому не нужные проекты? 
Наконец, белорусам наверня-
ка было бы очень интересно 
узнать, как и какими методами 
разворовывают наш госбюджет. 
Но вот не интересны такие рас-
следования Белорусскому теле-
видению, зато учить Англию, 
Америку, Польшу, Германию и 
т.п., кому в Беларуси они помо-
гать должны, а кому ни в коем 
случае, — вот это всегда готовы.

Между тем, если уж гово-
рить о денежных тратах, то на 
самом деле есть о чем погово-
рить, есть, как говорится, акту-
альные поводы.

Например, на прошлой не-
деле интернет облетело фото 
президента Финляндии Тарьи 
Халонен, которое было сделано 
обычными пассажирами обыч-
ного самолета. Как выяснилось, 
президент Финляндии во главе 
делегации из семи человек ле-
тела из Нью-Йорка в Хельсинки 
обычным рейсом самолета и 
без всякой охраны. Президент 
и ее министры сидели в одном 
салоне с обычными пассажира-
ми, ели одну и ту же еду, ходили 
в одни и те же туалеты и стара-

лись ничем не привлекать к себе 
внимания.

Финляндия беднее Бела-
руси, и именно поэтому Тарья 
Халонен не заимела президент-
ского самолета? Только идиот 
может не знать правильного от-
вета на этот вопрос. Просто есть 
страны, президенты которых 
в первую очередь думают не о 
себе, не о своем удобстве, а об 
интересах налогоплательщиков. 
Особенно если в стране не хва-
тает средств на лечение детей.

Впрочем, даже если не 
касаться первых лиц, не срав-
нивать, на каком самолете и 
с какой свитой летал в Сочи 
А.Лукашенко и как скромно был 
обставлен визит в США прези-
дента Финляндии, Белорусско-
му телевидению все равно было 
над чем поработать. Например, 
в Гродненской области обво-
ровали председателя одного 
СПК. Без году неделя 30-летний 
директор, очень средненькое, 
даже по показателям района, 
сельхозпредприятие… Но, как 
сообщили СМИ, у директора 
хранилось в разных валютах в 
эквиваленте 65 тысяч долларов. 
Их и увел вор-односельчанин. А 
директор этот «по хвостам», так 
сказать, события еще и дал ком-
ментарий в духе, что такие день-
ги, по его мнению, сегодня есть у 
каждого белоруса.

Он издевался над нами 
всеми? Или на самом деле в 
Беларуси руководители даже 
хиленьких хозяйств имеют та-
кие средства на карманные 
расходы? Кому, как не государ-
ственному телевидению, искать 
ответы на этот вопрос! Но «по-
гремушкам» такую тему не по-
тянуть. Так как это требует сил 
и моральных, и интеллектуаль-
ных. Зато под видом «расследо-
вания» показать, как «жирующая 
на английских деньгах» руково-
дитель Белорусской ассоциации 
журналистов Жанна Литвина 
выходит из подъезда обычного 
панельного дома и ровненько 
идет на остановку троллейбуса, 
чтобы доехать до работы, — вот 
это и есть уровень расследова-
ния, уровень и обвинений, и до-
казательств.

Ну, Жанна Николаевна, ну 
наворовалась! На старую ду-
бленку да на целый талончик!

Не смешили бы бабушек!
Тем более что за проведение 

семинаров, тренингов, пресс-
фестивалей, конкурсов, школ 
молодых журналистов, за соли-
дарность, за помощь редакциям 
негосударственных газет — и ин-
теллектуальную, и моральную, и 
профессиональную — мы все 
говорим БАЖу спасибо. А «по-
гремушками» движут зависть и 
злость. Такой «коктейль» спосо-
бен заставить и разум потерять 
— не только логику.

Светлана КАЛИНКИНА.

Документы, показанные 
в эфире телеканала 

«Беларусь-1», которые якобы 
касаются деятельности обще-
ственного объединения «Бе-
лорусская ассоциация жур-
налистов» (БАЖ), являются 
«сфабрикованной фальшив-
кой».

Об этом заявила руково-
дитель БАЖ Жанна Литвина, 
комментируя документальный 
фильм «Баш на БАЖ», показан-
ный вечером 5 февраля.

«Сомнительные бумаги, 
показанные по Белорусскому 
телевидению, я впервые вижу 
и не имею к ним никакого от-
ношения, — заявила Литвина. 
— Говоря о финансировании 
организации, авторы фильма 
почему-то не вспомнили, что 
в 2004 году БАЖ был награжден 
самой престижной премией Ев-
ропарламента — премией име-
ни Андрея Сахарова. После вру-
чения диплома в Страсбурге на 
счет БАЖ были перечислены 50 
тысяч евро. После уплаты всех 
налогов и сборов эти средства 
на протяжении нескольких лет 
использовались на осущест-
вление уставных целей и под-
держку существования органи-
зации».

«То, что Белорусское теле-
видение, кроме ежедневного ин-
формационного оболванивания, 
не гнушается такими функци-
ями, как дискредитация, — к 
этому мы уже привыкли. Такого 
вида дискредитации и оскор-
бления рассчитаны на эмоцио-
нальную реакцию. Но чтобы на 

эту эмоциональную реакцию не 
сбиваться, я могу сказать толь-
ко одно: для меня абсолютно 
понятно, что журналистика 
как профессия окончательно 
уходит, а может, уже и ушла с 
Белорусского телевидения», — 
отметила руководитель БАЖ.

«Наша организация, — под-
черкнула она, — является чле-
ном Международной федерации 
журналистов, она участвует 
в международных программах, 
связанных с образованием жур-
налистов, защитой наших 
профессиональных прав, про-
блемами журналистской этики. 
Посмотрев сюжет про БАЖ по 
БТ, я убеждена, что в образова-
тельных программах, как никто 
другой, нуждаются работники 
Белорусского телевидения. И на-
чинать учить их нужно с основ 
журналистики».

Жанна Литвина заявила, 
что БАЖ всегда занимался дея-
тельностью, направленной на 
защиту профессиональных прав 
журналистов, на продвижение 
общепринятых стандартов жур-
налистики в Беларуси. «Самое 
важное, что, защищая права 
журналистов, мы защищаем 
право общества на получение 
своевременной, полной и объ-
ективной информации», — под-
черкнула она.

Как сообщила глава БАЖ, 
сейчас юристы ассоциации 
рассматривают возможность 
подачи в суд иска на канал 
«Беларусь-1» за оскорбление 
чести, достоинства и деловой 
репутации.

Сыходзяць лепшыя

Мінчанін Юрый Нікіцік 
не дажыў усяго некалькі 

месяцаў да свайго 18-годдзя. 
Вяртаючыся зімовым вечарам 
з гаража свайго сябра, хлопец 
заблукаў і... замерз насмерць. 
Навіна аб трагічным выпадку 
шакіравала сяброў па каледжы і 
выкладчыкаў.

“Гэта быў студэнт з добрай 
паспяховасцю, — расказаў 
“Народнай Волі” намеснік 
дырэктара па вучэбнай 
частцы Мінскага дзяржаўнага 
машынабудаўнічага каледжа 
Васілій Таргун. — Бацькі вельмі 
рупіліся аб сваім сыне. Нават на 
апошні бацькоўскі сход прыйшлі 
і маці, і бацька. Здаецца, у сям’і 
ёсць яшчэ адно дзіця”.

Выкладчыкі і майстры 
каледжа кажуць аб Юрыі толькі 
добрыя словы. Хлопец ніколі не 
трапляў у непрыемныя гісторыі, 
быў прыкладам для сваіх 
аднагодкаў. Нармальны малады 
чалавек, які быў выхаваны ў 
добрай сям’і і меў мэту ў жыцці.

Сябры Юрыя абвяргаюць 

усе чуткі, якімі аброс няшчасны 
выпадак у інтэрнэце. У каледжы 
адразу адмялі версію аб 
тым, што хлопец мог выпіць. 
Адказнасць юнака была вядома 
ўсім, таксама як і ведалі ўсе пра 
павагу Юрася да бацькоў. Калі 
хлопец, нічога не сказаўшы, не 
прыйшоў на вучобу, усе адчулі, 
што здарылася бяда…

Смяротны лабірынт
Прамзона ля Шабаноў 

узімку — месца глухое. На 
шматкіламетровым абшары 
толькі прадпрыемствы, 
няскончаныя будоўлі, бліжэй 
да кальцавой ціснуцца гаражы, 
паўзе чыгунка. Менавіта ў гэтым 
катле з прамысловых сутарэнняў 
і нечаканых пустак пад снегам на 
працягу чатырох дзён міліцыя 
шукала 17-гадовага падлетка. 
Юрый Нікіцік знік увечары 
28 студзеня. Каля 22 гадзін 
юнак выйшаў з гаража свайго 
сябра і накіраваўся дахаты — у 
навабуд у Шабанах па вуліцы 
Сяліцкага. Хлопец ведаў, што 
ад прамзоны да дома можна 

дайсці, калі рухацца ўздоўж 
чыгункі. Гэтая ўпэўненасць і 
падвяла няшчаснага. Хутчэй за 
ўсё, падлетак збочыў не туды і 
замест Шабаноў выправіўся да 
вёскі Вялікі Трасцянец. Юнак 
яшчэ паспеў патэлефанаваць 
маці, сказаць, што яму дрэнна, 
ён замярзае, але выратавальнікі 
і бацькі не паспелі на дапамогу…

“У нас якраз перазменка 
была, калі хлопцы разыходзіліся, 
— распавёў “Народнай Волі” 
вартаўнік гаражоў, дзе Юрый 
разам з сябрам затрымаліся 
дапазна. — Тут зімою звычайна 
нікога няма, так што і 
запытацца, што да чаго, не было 
ў каго. Тут да Шабаноў наўпрост 
дайсці можна, як і да Трасцянца. 
Можа, калі б прытрымліваўся 
шашы, а не да чыгункі пайшоў, 
то і не здарылася б нічога…”

Доўгі шлях дадому
Як здарылася, што здаровы 

і цвярозы малады чалавек 
выбраў не тую сцяжынку? Калі 
ён так дрэнна ведаў мясцовасць, 
то чаму пайшоў пешшу праз 

бязлюдныя абсягі?
Ад гаражоў у прамзоне да 

дома па вуліцы Сяліцкага нават 
наўпрост шлях даволі няблізкі. 
Дом, дзе з сям’ёй жыў Юра, стаіць 
на самым ускрайку Шабаноў. 
Вокны выходзяць ці то ў невялікі 
двор, ці то на бязмежныя пусткі. 
Мінск сканчваецца.

“Мы самі даведаліся аб 
трагічным выпадку з навін 
па радыё, — прызналася 
супрацоўніца цырульні, што 
стаіць побач з домам, дзе жыў 
Юрый. — Нічога пра хлопца і яго 
сям’ю не ведаем. Шкада юнака”.

Юра і яго сям’я былі 
навасёламі. Навабуд пачалі 

Трохпад’ездны дом, дзе жыў з роднымі Юра, толькі год таму пачалі засяляць.  
Хлопец мог дрэнна ведаць раён.

засяляць толькі ў 2011 годзе. 
Магчыма, хлопец яшчэ не паспеў 
запомніць маршрут да свайго 
новага дома і таму заблукаў. У 
любым выпадку разбіральніцтва 
яшчэ не скончана. Нават 
пахаванне хлопца перанесена 
— ідзе следства...

Марыя МАЛЕВІЧ.

Звычайнай з’явай сталі 
чэргі пенсіянераў 

у крамах і на рынках каля 
прылаўкаў з малочнай пра-
дукцыяй. Таннае малако (каля 
2000 рублёў) разбіраюць за 
пару хвілін. На Камароўскім 
рынку адна з прадаўшчыц 
на малочным радзе, якая 
прадставілася Валянцінай 
Пятроўнай Акіньшчыц, патлу-
мачыла “Народнай Волі”, што 
танную малочную прадукцыю 
сталі атрымліваць у абмежава-
най колькасці. “Вось, далі адну 
ўпакоўку. Там 30 пакетаў, а 
людзі ж бяруць па 10. На трох-
чатырох чалавек толькі і ха-
пае. Вось тады іншыя з чаргі 
пачынаюць абурацца. А я што 
магу зрабіць? Ніякіх норм у нас 
няма. Гэта раней было, калі з 

чаргі патрабавалі: “Больш за 
два пакеты ў адны рукі не да-
ваць!” Вось такі дэфіцыт у нас 
цяпер з’явіўся. Я разумею, што 
пенсіянеры пры такіх коштах 
шукаюць нейкае выйсце», — 
сказала прадаўшчыца. 

Пенсіянерка Маргарыта 
Рыгораўна Фурц уступіла ў 
размову: “Што гэта за здзекі 
з людзей?! Я нарадзілася яшчэ 
да вайны, усё жыццё ніякага 
спакою не адчувала. Не ведаю, 
як каму, а мне ніколі лёгка не 
жылося. А цяпер я па такім 
марозе, думаеце, ад добрага 
жыцця сюды прыехала на ры-
нак? Адстаяла чаргу па хлеб, 
цяпер па малако. Набыла грэч-
ку танную за 9000 — і радасці. 
А што далей?”

Сапраўды, а што далей?
Любоў ЛУНЁВА.

Ваенным павысяць заробкі
Аляксандр Лукашэнка 6 лютага прыняў з дакладам 

дзяржсакратара Савета бяспекі Леаніда Мальцава і 
міністра абароны Юрыя Жадобіна.

Як паведамляе БЕЛТА, Аляксандр Лукашэнка даручыў 
прапрацаваць пытанне павышэння грашовага забеспячэння 
не толькі ваеннаслужачых, але і супрацоўнікаў усяго сілавога 
блока. Акрамя таго, дадзена даручэнне вырашыць задачу па 
забеспячэнні ваеннаслужачых жыллём, у тым ліку службовым, у 
ваенных гарадках.

чУлі?

реПлиКа
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ПрыВатызацыя

Памяць

чУлі?

29 л і с т а п а д а 
1938 года 
ў мінскай 
турме пе-

растала біцца сэрца аўтара 
першай беларускай граматыкі, 
мовазнаўцы, энцыклапеды-
ста, перакладчыка, грамадска-
палітычнага дзеяча — чалавека, 
які ўсё жыццё прысвяціў служэн-
ню Бацькаўшчыне...

Па афіцыйнай версіі, яго 
нібыта расстралялі згодна з 
прысудам. Але ж маем вялікія 
сумненні, паколькі дакладна 
вядома, як мардавалі, калечылі, 
катавалі так званых “нацдэмаў” 
падчас следства. Многія сканалі 
да прысуду, іншыя пасля выня-
сення прыгавору...

Сталінскія інквізітары 
дзейнічалі не менш вынаходліва 
за сваіх папярэднікаў — сярэд-
нявечных катаў. Ламалі косці 
так, што хай спрахне тое жыц-
цё... Вытрымлівалі, не скараліся 
адзінкі. Астатнія змушаны былі 
падпісаць любую паперчыну, 
абы толькі перасталі катаваць...

Э н к а в э д ы с т ы - с а д ы с т ы 
здзекаваліся з Браніслава 
Адамавіча дзевяць месяцаў за-
пар: можна толькі ўявіць, што 
сталася з чалавекам, якога штод-
ня і штоночы “ставілі на дыбу”...

“Тое, што Тарашкевіч быў 
расстраляны, — гэта афіцыйная 
версія, — так мяркуе вядомы 
даследчык спраў рэпрэсаваных 
Леанід Маракоў, — але, паводле 
іншых звестак, ён загінуў падчас 
якраз катаванняў, якія доўжыліся 
дзевяць месяцаў. Даведацца пра 
гэта ўдалося выпадкова. Праз 
дзясяткі гадоў у лісце адзін былы 
вязень узгадваў, што ў камеру, 
дзе ён сядзеў адзін, укінулі чала-
века, які выглядаў... як кавалак 
мяса чорна-сіняга колеру. Што 
гэта быў Тарашкевіч, той чала-
век не ведаў...”

На пачатку 80-х гадоў мне 
давялося сустрэцца з Мікалаем 
Сямёнавічам Арэхвам, былым 
актыўным удзельнікам вызволь-
нага руху ў Заходняй Беларусі. 
На ягонай кватэры — акурат 
побач з колішнім Інстытутам 
партыі, дзе ён і працаваў, — 
мы гаманілі пра лёсы людзей, 
якія змагаліся за беларускасць 
спачатку там (пад Польшчай), 
а пасля тут (пад сталінскім бо-
там)... Канечне, не абмінулі і 
Браніслава Адамавіча, якога 
хоць і рэабілітавалі, але ўсё 
яшчэ з сумнівам успрымалі 
многія, асабліва партыйная 
наменклатура, якая на дух не 
выносіла ўсё беларускае. Ну, 
як і цяперашнія “інтэгратары”, 
яны ў кожным, хто трымаецца 
беларускасці, бачаць крыва-
жэрнага “нацыяналіста”. Дык 
вось, Мікалай Сямёнавіч сказаў 
мне: “Яшчэ не прыйшоў час, каб 
ведаць усю праўду. Але рана ці 
позна такі час настане... І нашы 
суайчыннікі ўведаюць не толькі 
пра ахвярнасць Браніслава 
Тарашкевіча, але і ўсіх тых, 
хто слугаваў нароўні з ім на-
шай Беларусі... Трагедыя ў тым, 
што людзі патрапілі спачатку 
ў жорны дэфензівы, а пасля — у 
энкавэдысцкія засценкі. Мала 
хто выжыў і не зламаўся... Усе 
яны не пасынкі Айчыны, але 
сыны яе — лепшыя з лепшых...”

У якасцi абвiнавачаных 
(па справе “Беларускага на-

Закатаваны,  
але не прыніжаны...
55 гадоў таму (26 студзеня 1957 г.) Ваенная калегія Вярхоўнага суда СССР 
рэабілітавала (пасмяротна) Браніслава Тарашкевіча, арыштаванага ў 1937 годзе 
па сфабрыкаванай справе “Беларускага нацыянальнага цэнтра” і прыгаворанага 
“двойкай” НКУС да расстрэлу.

цыянальнага цэнтра”) былi 
прыцягнуты да адказнасцi 97 
чалавек. Паводле рашэння су-
довай калегii АДПУ БССР, 26 з 
iх прыгаворвалiся да вышэй-
шай меры пакарання, 16 — да 
вышэйшай меры з заменай на 
10 гадоў папраўча-працоўных 
лагераў. Прысуд быў вынесены 
9 студзеня 1934 года, аднак праз 
тры гады — у 1937-м — i тыя 16 
чалавек пасля паўторнага раз-
гляду «справы» таксама былi 
прыгавораны да расстрэлу. Ся-
род iх — Бранiслаў Тарашкевiч...

Цяжка зразумець логіку 
сталінскіх халопаў, якія 
“выкошвалі” нават ворагаў сваіх 
ворагаў, але факт застаецца 
фактам: былы распальшчык 
“Вогнішча беларушчыны” (па-
водле слоў аднаго з ідэолагаў 
польскай каланізацыі Заход-
няй Беларусі У.Студніцкага), 
Браніслаў Тарашкевіч стаўся рап-
там ледзь не польскім шпіёнам. 
Але гэткае абвінавачанне 
— толькі зачэпка, на самай 
жа справе Б.Тарашкевіч, Язэп 
Лёсік, Вацлаў Ластоўскі, Сцяпан 
Некрашэвіч ды іншыя проста 
заміналі крамлёўскім “браткам” 
і іхным мясцовым хаўруснікам 
будаваць камуністычную 
імперыю, у якой бы ўсё было 
аднолькавае, стандартнае і 
падпарадкоўвалася ўсясветнаму 
правадыру. Тыя, што апекаваліся 
лёсам прыгнечаных палякамі 
беларусаў, паўсталі не менш 
крыважэрнымі монстрамі. 
Рэпрэсіі польскіх улад (арышты 
беларускіх настаўнікаў і дзеячаў 
культуры, канфіскацыя газет і 
часопісаў, закрыццё беларускіх 
гімназій у Барунах, Навагрудку, 
Клецку, Радашковічах, публічныя 

палітычныя працэсы над нашымі 
патрыётамі, катаванні беларускіх 
актывістаў у турмах у Лукішках, 
Вронках, Картуз-Бярозе ды 
іншых) мала чым адрозніваліся 
ад бальшавіцкіх рэпрэсій. 
Хіба што большым размахам, 
жорсткасцю, цынізмам. Каб 
мець “падставу” для арыштаў, 
органамі ГПУ—НКУС у 1930 годзе 
былі сфабрыкаваны справы кон-
тррэвалюцыйных арганізацый 
— “Саюза вызвалення Беларусі”, 
Беларускага філіяла “Працоўнай 
сялянскай партыі”, “Беларускай 
народнай грамады” і, нарэшце, 
“Беларускага нацыянальнага 
цэнтра”...

У той час як Браніслаў 
Тарашкевіч разам з Ластоўскім 
ды іншымі беларускімі 
адраджэнцамі складалі 
граматыкі, слоўнікі, узнаўлялі 
сапраўдную гісторыю сва-
ёй Бацькаўшчыны, будучая 
“імперыя зла” масціла шлях у 
“светлае далёка” дзіўным шляхам 
— пачала са “зліцця моў”, гэта 
значыць пераходу ўсіх народаў 
на расійскую мову. “Варожымі” 
былі абвешчаны і працы 
“нацдэмаў”, у тым ліку пастано-
вы Акадэмічнай канферэнцыі па 
рэформе правапісу 1926 года, 
праект рэформы правапісу 1930 
года. Яшчэ праз тры гады бела-
рускай мове спешна, без грамад-
скага абмеркавання, дэкрэтам 
навязалі бальшавіцкую рэформу. 
І мэта была адна — “ліквідаваць 
штучны бар’ер паміж белару-
скай і рускай мовамі”. Іншымі 
словамі — спыніць натураль-
нае развіццё нашай мовы, 
пазбавіць яе непаўторнасці. 
Русіфікацыя перайначыла ўсе 
слоўнікі. Асаблівую нянавісць 

у бальшавікоў выклікалі 
спрадвечныя і самабытныя 
беларускія словы, якія яны 
называлі “нацдэмаўскімі”, 
“кулацкімі”. Партыйныя цырку-
ляры патрабавалі ўкладваць 
слоўнікі паводле “пралетарска-
інтэрнацыянальнага” прынцыпу. 
Вяршыняй такіх “дасягненняў” 
стаў слоўнік пад рэдакцыяй Ан-
дрэя Александровіча (1937), 
у якім скрозь “словы-калекі” – 
“забыўчывы”, “неўстрашымы”, 
“брадзячы”... А вось рукапісы 
раней падрыхтаваных слоўнікаў 
пайшлі пад нож. Для наступных 
пакаленняў папросту загінулі 
шматтомны “Слоўнік жывой 
беларускай мовы”, двухтомнікі 
расійска-беларускі і беларуска-
расійскі, латышска-беларускі, 
гістарычны, арфаграфічны... 
Сёння слоўныя элементы ру-
скай мовы “прашылі” ўсю 
словаўтваральную сістэму на-
шай мовы. Мы і зараз страч-
ваем нацыянальны сінтаксіс, 
фразеалогію, тэрміналогію. Ці не 
гэта служыць падставай рознай 
набрыдзі, уключна з тутэйшымі 
“інтэгратарамі”, зневажаць нашу 
мову, называць яе “испорчен-
ным русским языком»?.. И знева-
жаюць, зневажаючы не столькі 
мову, колькі... саміх сябе і сваіх 
продкаў. Гэтаксама як выдаюць 
сентэнцыі наконт таго, што на 
беларускай мове, маўляў, нельга 

выказаць колькі-небудзь “глыба-
кадумных” ідэй. Ці там “нельзя 
преподавать точные науки, по-
скольку белорусский язык бе-
ден, не способен выразить всю 
сложность, полноту и богатство 
научной мысли”. Лухта несус-
ветная, канечне, бо практыка 
сведчыць аб адваротным: ёсць 
у нас і настаўнікі, і дактары на-
вук, і акадэмікі, якія свабодна 
выкладаюць вышэйшую матэма-
тыку і фізіку па-беларуску. Але 
гэта не проста асобы з высокім 
інтэлектам, а людзі з пачуццём 
уласнай годнасці — грамадзян-
скай перадусім. Такія, якім, улас-
на, і быў сам Браніслаў Адамавіч 
Тарашкевіч...

Турэмны карцар, катаванні 
надламалі яго фізічна і мараль-
на, але не прынізілі. І ў нашых 
вачах таксама, бо справа жыцця 
Тарашкевіча вышэй за ўсё.

Нават калі вынесці за дужкі 
ягоны цярністы шлях палітыка 
і грамадскага дзеяча, а толькі 
ўзяць пад увагу рэальна 
пакінутае нашчадкам, можна 
быць упэўненым: падрыхтаваная 
і выдадзеная ім у 1918 годзе ў 
Вільні першая “Беларуская гра-
матыка для школ” сталася асно-
ватворным каменем-падмуркам 
для ўсіх беларусаў, якія хацелі 
людзьмі звацца... У ёй аўтар 
абагульніў і замацаваў пісьмовыя 
традыцыі, што складаліся на той 
час у выданні мастацкай, навуко-
ва-папулярнай і публіцыстычнай 
літаратуры, у пісьмовым 
друку; улічыў здабыткі тага-
часнай лінгвістычнай навукі 
(даследаванні Аляксея Шахма-
тава і Яўхіма Карскага), досвед 
іншых папярэднікаў, зрабіў 
кнігу сапраўды народнай. 
“Граматыка...” пасля вытрыма-
ла шэсць перавыданняў. Яна 
доўгі час з’яўлялася галоўным 
падручнікам па беларускай мове, 
асабліва ў часы беларусізацыі 
1920-х гадоў...

Ён — колішні сярэбраны 
медаліст 2-й Віленскай гімназіі, 
выпускнік Петраградскага 
ўніверсітэта, прыват-дацэнт ста-
ражытнагрэчаскай і лацінскай 
моў — мог з лёгкасцю абмінуць 
палітыку, змаганне, турмы... 
Паколькі быў запатрабаваным 
выкладчыкам, літаратарам, 
перакладчыкам, вучоным-
лінгвістам... Але выбраў іншы 
шлях. Ці шкадаваў калі-небудзь? 
Напрыклад, у студзені 1927 года, 
калі яго разам з іншымі лідарамі 
вызвольна-рэвалюцыйнага руху 
арыштавала польская дэфензіва 
і на “Працэсе 56-і” “прыпаяла” 
12 год зняволення... Ці, ска-
жам, у лістападзе 1932 года, 
калі быў асуджаны польскім 
судом на восем год катаржнай 
турмы... Верагодней за ўсё, не 
шкадаваў, бо гэта былі суды, а 
не сталінскія “двойкі” і “тройкі”... 
І потым, паводле распараджэн-
ня прэзідэнта Польшчы, яго 
датэрмінова выпусцілі з астро-
га. Тарашкевіч нават актыўна 
далучыўся да камуністычнай вы-
барчай кампаніі ў польскі парла-
мент. А калі яго абмянялі ў 1933 
годзе на арыштаванага савецкай 
уладай Францішка Аляхновіча, 
мусіць, таксама не быў моц-
на засмучоны: СССР уяўляўся 
апірышчам справядлівасці і га-
рантам вольнай Беларусі. Адкуль 
яму было ведаць, што патрапіў з 
агню ды ў полымя...

Пра апошнія імгненні жыц-
ця Браніслава Тарашкевіча мала 
што вядома, хіба што досвед Ар-
сеня Ліса. Якраз ён — зноў жа 
праз Мікалая Сямёнавіча Арэх-
ву — выйшаў на былога вязня 
мінскай турмы, а той апошнім 
бачыў Браніслава Тарашкевіча 
жывым... Вось як апісвае гэта сам 
Арсень Ліс:

“Аднаго разу, пасля ўжо вы-
хаду маёй кніжкі пра Браніслава 
Тарашкевіча, Мікалай 
Сямёнавіч сказаў: “Вам варта 
схадзіць да Івана Фёдаравіча 
Сяменікава. Ён бачыў Браніслава 
Тарашкевіча ў мінскай турме 
перад самым яго расстрэлам. 
Напісаць не напішаце (у той 
час пры рэабілітацыі рэпрэ-
саваных органамі ўтойвалася 
сапраўдная прычына смерці), 
але будзеце ведаць праўду... Вам 
трэба ведаць праўду...” Даў тэ-
лефон Сяменікава, яго адрас. 
Патэлефанаваўшы загадзя, 
праз пару дзён я быў у доме, 
што ў раёне Камароўкі. Дзверы 
адчыніў мне высокі хударлявы 
срэбравалосы чалавек. Гэта 
і быў колішні член ЦК КПЗБ, у 
мінулым віцебскі рабочы, у свой 
час пасланы з камсамолу на 
падпольную працу ў Заходнюю 
Беларусь. Іван Фёдаравіч быў 
папярэджаны, хто і з чым да яго 
загляне, і бяседа наша пацякла 
натуральна, такой, на якую я і 
спадзяваўся.

Спачатку Іван Фёдаравіч 
паказаў мне публікацыі, што 
з’явіліся апошнім часам пра За-
ходнюю Беларусь, у тым ліку 
сваю кніжку пра падпольны 
друк. Галоўнае ж — распавёў 
пра перажытае, уласны лёс. 
Разумна, аб’ектыўна напісанае 
жыццё гэтага чалавека маг-
ло б стаць красамоўным 
помнікам чалавечай стойкасці 
і трагізму ідэйнага чалавека ў 
таталітарным грамадстве, 
яшчэ адным мільённым даку-
ментам абвінавачання сістэме, 
яе творцам і функцыянерам. У 
нас жа нават у паважанай у цэ-
лым 6-томнай “Энцыклапедыі 
гісторыі Беларусі” знайшло-
ся толькі некалькі радкоў, без 
указання нават года смерці, 
публікацыі і пра яго. Проста 
знішчаны, паўсталы да жыцця 
цудам і абыякава забыты неар-
дынарны чалавек.

Пры сустрэчы, а была яна 
напрыканцы 1960-х — пачатку 
1970-х, Іван Фёдаравіч расказаў, 
як паўтара года ў павільёне 
прыгавораных да смерці чакаў 
выканання вышэйшай меры па-
карання, на якую такія шчодрыя 
і апатычна цынічныя былі пры-
суды “двоек”, “троек”, асобных 
нарад. Згадаў эпізод з допытам 
яго самім шэфам НКВД Берма-
нам, вочную стаўку з былым 
сакратаром Гродзенскага пад-
польнага райкама Юзэфовічам, 
дарэшты стэрарызаваным 
фізічна і маральна... Іван 
Фёдаравіч выстаяў, не падпісаў 
ілжэпратаколаў, як патраба-
вала следства, і тым самым 
выратаваўся ад расстрэльнага 
лёсу. Тарашкевічу, які пры не-
чаканай сустрэчы прызнаўся 
Сяменікаву, што ўжо падпісаў 
усё, што ад яго вымагалі, бо 
яму ўсё роўна, Іван Фёдаравіч 
адно паспеў крыкнуць: “Што вы 
нарабілі, прафесар?..” Адносна 
магчымасці сказаць праўду ў 
друку пра смерць Тарашкевіча 
ўмудроны жыццём Мікалай Арэх-
ва шчасліва памыліўся...”

У кожнага чалавека свая 
мяжа фізічнай трываласці — 
гэта вызначана на навуковым 
узроўні. З таго вынікае толькі 
адно: Браніслава Тарашкевіча 
зламалі, знявечылі, ператварылі 
ў “кавалак мяса чорна-сіняга 
колеру”. Але яны яго ніяк не 
прынізілі, у нашых вачах — тым 
больш. Дух і інтэлект, сумлен-
не — вышэй за ўсё... Варта не 
забывацца пра гэта не толькі 
цяперашнім змагарам за бела-
рускасць, але і паслядоўцам бы-
лых вертухаяў.

Георгій ЧЫГІР.

Што будзем  
прадаваць сёлета?

На гэтым тыдні 
ўрад Беларусі 

павінен прадставіць 
кіраўніку дзяржавы пералік 
стратэгічных прадпрыемстваў, 
ад прыватызацыі якіх у 2012 
годзе плануецца атрымаць 2,5 
млрд долараў.

Аб гэтым паведаміў 
намеснік прэм’ер-міністра 
Беларусі Сяргей Румас.

Прыватызацыя на 2,5 
мільярда долараў штогод 
была ўмовай выдачы крэдытаў 
ЕўрАзЭС. У мінулым годзе, як 

вядома, Расія дзякуючы гэ-
таму змагла атрымаць «Бел-
трансгаз».

Зараз Дзяржкаммаёмасць 
паставіла перад сабой зада-
чу прадаць у  2012 годзе 133 
прадпрыемствы. Прычым 83 
аб’екты малаэфектыўныя, якія 
раней ніхто не купіў. Але ж, 
па некаторых даных, на про-
даж могуць быць выстаўлены 
і паспяховыя прадпрыемствы, 
напрыклад, мабільны апера-
тар МТС і нафтатранспартнае 
прадпрыемства.

Бензін  
даражэць не будзе?

Беларусь атрымала льготныя цэны на 
нафту на чатыры гады

«На 2012—2015 гады мы змаглі дамовіцца пра вельмі 
добрыя ўмовы пастаўкі нафты на наш рынак,— 

заявіў старшыня канцэрна «Белнафтахім» Ігар Жылін. — Мы 
атрымалі ўсе аб’ёмы, яны павялічаны на 12 працэнтаў у 
параўнанні з мінулым годам. І мы, зразумела, атрымалі льготныя 
цэны на нафтапрадукты на чатыры гады».

Па словах Жыліна, цяперашнія цэны на нафту для Беларусі 
прыкладна роўныя ўнутраным цэнам Расіі. Для Беларусі цана 
на нафту на 400 долараў ніжэйшая, чым цана нафты на знешнім 
рынку, гэта значыць «ніжэйшая, чым экспартная цана нафты Расіі 
ў сумежныя краіны».

Калі ў нас цэны на нафту амаль такія ж, як у Расіі, то, трэба 
меркаваць, і кошты на бензін павінны нязначна адрознівацца ад 
цяперашніх, бо амаль 90 працэнтаў нафты, якая перапрацоўваецца 
на нашых НПЗ, — расійскага паходжання. Нацстат краіны 
прыводзіць такія лічбы: са студзеня па лістапад 2011 года Беларусь 
экспарціравала 18,6 млн тон нафты, у тым ліку з Расіі — 16,5 млн 
тон. Літр папулярнага бензіну АІ-92 у Расіі сёння каштуе 80 цэнтаў, 
у Беларусі — 67. Але ж заробкі ў расіян значна большыя.

Не выходзячы  
з дома

Следчым камітэтам Бела-
русі вядзецца прыём 

зваротаў праз інтэрнэт. Адрас 
прыёму электронных зваротаў: 
sk@sk.gov.by.

Як паведамілі ў аддзеле 
інфармацыі і сувязі з гра-
мадскасцю СК, электронныя 

звароты павінны адпавя-
даць патрабаванням, якія 
выстаўляе закон «Аб зваро-
тах грамадзян і юрыдычных 
асоб» да пісьмовых зваротаў, 
а таксама ўтрымліваць 
адрас электроннай пошты 
заяўніка.

Някляева вылучылі  
на Нобелеўскую прэмію
Такое рашэнне прыняў 

Беларускі ПЭН-Цэнтр.
Вядомы паэт — не першы 

беларус, якога вылучалі на 
Нобеля ў галіне літаратуры. 
У свой час сярод намінантаў 
быў Васіль Быкаў, а таксама 
Святлана Алексіевіч, творы 
якой перакладзены на 
дзясяткі моў. Аналітыкі 
кажуць, што шанцы Някляева 
невялікія менавіта таму, што 
яго творы перакладалі мала і 
ў Еўропе ён больш вядомы як 
беларускі палітык, чым паэт. 
Тым не менш наўрад ці хто 
скажа, што талент Някляева не 
заслугоўвае cусветна вядомай 
прэміі.

Дарэчы, у гэтым годзе 
намінантаў ад Беларусі 
будзе два. Афіцыйны саюз 
пісьменнікаў Беларусі ў трэці (!) 
раз вылучыў на Нобелеўскую 
прэмію кандыдатуру Георгія 
Марчука. Дзве папярэднія 
спробы былі марнымі.

У сярэднім у год Нобелеўскі 
камітэт прымае каля 350 
намінацый па літаратуры ад 
творчых арганізацый усяго 
свету, а таксама ад лаўрэатаў 
папярэдніх гадоў.

Нобелеўскую прэмію 
ўручаюць штогод у першай па-
лове кастрычніка ў Стакгольме.

там, У Них

Белорусы обошли Абрамовича
Выходцы из Беларуси Юрий и Алексей Хотины заняли четвертое место в рейтинге «королей 
недвижимости», составленном российской версией известного журнала Forbes.

Годовой доход Хотиных 
от сдачи в аренду око-

ло 30 московских офисных 
центров эксперты издания 
оценили в 320 млн. долларов. 
Для сравнения: доход за-
нявшего 17-е место Михаила 
Гуцериева как совладельца 
«Моспромстроя» составил 
85 млн долларов, у Романа 
Абрамовича, которому при-
надлежит недвижимость в 
Москве и Санкт-Петербурге, 
— 55 млн долларов (24-е ме-
сто из 30).

Кто такие Хотины? Из-
вестно о них немного. 
Белорусы избегают пу-
бличности. Причем они 
настолько закрыты для 
общественности, что жур-
нал Forbes не нашел даже 

Легендарный ТЦ  
приобрели бело-
русские бизнесмены 
Юрий и Алексей 
Хотины.

Известно, что Юрий Хотин 
был одним из создателей в 
Беларуси компании «Белкос-
мекс». Но потом перебрался 
в Москву, где в конце 1990-х 
годов взял под контроль не-
сколько косметических пред-
приятий. К середине 2000-х 
годов Хотин изменил свою 
деятельность: продал косме-
тические бренды и занялся 
реконструкцией выкупленных 
заводских зданий с последу-
ющей их сдачей в аренду под 
офисы, торговые площади и 
склады. В бизнесе ему помо-
гает сын Алексей. По оценке 
Forbes, отец и сын Хотины кон-
тролируют более 30 объектов 
в Москве общей площадью 1,8 
млн кв. метров.

Игорь ЗАЛЕССКИЙ.
снимка Хотиных для фото-
галереи «Короли недвижи-

мости», в которую попали 30 
российских бизнесменов.

Плата за маразы —  
45—50 тысяч рублёў
Студзеньскія маразы зрабілі больш цяжкімі жыроўкі мінчан 

у сярэднім на 45—50 тысяч беларускіх рублёў. Аб гэтым 
паведаміў журналістам генеральны дырэктар ДВА «Мінская га-
радская жыллёвая гаспадарка» Уладзімір Рэянтовіч.

«Што датычыцца платы за ацяпленне, то, паводле 
разлікаў, паніжэнне тэмпературы на адзін градус павялічвае 
суму ў жыроўках на 3 тысячы. У студзені гэтага года тэмпера-
тура была ніжэйшая прыкладна на 15 градусаў адносна студзеня 
мінулага года, таму плата за ацяпленне будзе вышэйшая», — 

растлумачыў Уладзімір Рэянтовіч.
Ён адзначыў, што з пачатку бягучага года 

паступіла каля 10 тысяч зваротаў грамадзян 
са скаргамі на тэмпературны рэжым у 

кватэрах. Ні адна заяўка не застанецца 
без увагі, падкрэсліў 

гендырэктар.

Лично я против из-
брания Путина на 
пост президента 
России.

И вот главный 
мой резон: если президентом 
станет Путин, то Лукашенко бу-
дет царствовать в Беларуси еще 
12 лет. В России теперь сажают 
президента на 6 лет. Ну а второй 
срок Путин себе, находясь в пре-
зидентском кресле, обеспечит.

Какая связь между избрани-
ем Путина и продолжением цар-
ства Лукашенко?

Прямая.
Вы смотрели, читатель, ре-

портажи из Москвы 4 февраля? С 
Болотной площади, с Поклонной 
горы и других мест, где проходи-
ли митинги «за честные и спра-
ведливые выборы»?

Вы читали лозунги и плакаты, 
которые принесли москвичи?

Хоть на одном из них вы уви-
дели что-нибудь вроде «Свободу 
политическим заключенным в 
Беларуси!», «Долой белорусскую 
диктатуру!», «Поддержим борь-
бу за свободу и демократию в 
Беларуси!»?

Скажете: при чем тут Бела-
русь, коль проблема в прези-
дентских выборах в России?

Позвольте, как это при чем? 
Разве нам не талдычат долгие 
годы и с российских и с бело-
русских верхов, что мы живем 
в Союзном государстве, что мы, 
хотя и называемся русскими и 
белорусами, но вообще-то «один 
народ», что мы такие братские-
сверхбратские, что роднее не 
бывает? Ну а коли так, то по-
чему бы нашим русским сверх-
братьям в столь ответственный 
час, каковым является избрание 
президента России, не поглядеть 
повнимательнее в белорусскую 
сторону? Почему нужно так неис-
тово требовать честных и спра-
ведливых выборов только для 
себя, забывая при этом о полней-
шем отсутствии таковых у своего 
кровного и очень «союзного» 
брата? Да что там свободные вы-
боры! У нас кандидатов в прези-
денты задерживают и избивают, 
когда еще не закончен подсчет 
голосов. В тот же вечер сотни из-
бирателей волокут в следствен-
ные изоляторы. И жаждущая 
свободных выборов Россия не 
считает эти события также до-
стойной причиной для широкого 
выражения солидарности с бело-
русскими демократами.

Как же так, дорогие братья? 
Ведь мы один народ!

Задай я эти вопросы Путину, 
мудрейший Владимир Владимиро-
вич, скорее всего, ответил бы так:

— Конечно, мы один народ! 
Но, знаете, все-таки Беларусь 
суверенное государство, вы там 
сами выбираете, а мы не можем 
вмешиваться.

Очень, конечно, нам при-
ятны эти комплименты насчет 
суверенности. Но мы, г-н Путин, 
хорошо знаем, что когда рос-
сийскому руководству нужно, 
то оно вмешивается в белорус-
ские дела и даже очень жестко 
вмешивается. Поэтому не нужно 
лукавить.

Скажите прямо: Лукашенко 

Устойчивое развитие 
общества невоз-
можно без дееспо-
собного государ-
ства. А подлинная 

демократия — это непременное 
условие построения государства, 
нацеленного на служение инте-
ресам общества.

Настоящая демократия не 
создается одномоментно, не ко-
пируется по внешнему образцу. 
Необходимо, чтобы общество 
было готово к использованию 
демократических механизмов. 
Чтобы большинство людей по-
чувствовали себя гражданами, 
готовы были бы на регулярной 
основе тратить свое внимание, 
свое время, свои усилия на уча-
стие в процессе управления. 
Другими словами, демократия 
работает там, где люди готовы в 
нее что-то вкладывать.

В начале 90-х годов наше 
общество было воодушевлено 
идущим на глазах распадом со-
ветской однопартийной, команд-
но-административной системы. 
Переходом к близкому, казалось, 
народовластию. Тем более что 
образцы цивилизованной, зре-
лой демократии были совсем 
рядом — в США и странах Запад-
ной Европы. Однако введение 
демократических форм государ-
ства принесло практически сра-
зу же остановку необходимых 
экономических реформ, а чуть 
позже — сами эти формы оказа-
лись оккупированы местными и 
центральными олигархическими 
элитами, беззастенчиво исполь-
зующими государство в своих 
интересах, делящими общена-
родное достояние.

Знаю по опыту, что и в тот 
период во власти было немало 
честных и умных людей, искрен-
не стремившихся к народному 
благу. Благодаря им государство 
не погибло, худо-бедно реша-
лись повседневные проблемы и, 
пусть непоследовательно и мед-
ленно, продвигались некоторые 
насущные реформы. Но в целом 
сложившаяся система оказыва-
лась сильнее.

В результате в 90-е годы под 
флагом воцарения демократии 
мы получили не современное 
государство, а подковерную 
борьбу кланов и множество по-
луфеодальных кормлений. Не но-
вое качество жизни, а огромные 
социальные издержки. Не спра-
ведливое и свободное общество, 
а произвол самоназначенных 
«элит», откровенно пренебре-
гавших интересами простых лю-
дей. Все это «отравило» переход 
России к демократии и рыноч-
ной экономике — устойчивым 
недоверием большой части на-
селения к самим этим понятиям, 
нежеланием участвовать в обще-
ственной жизни.

Русский философ, правовед 
Павел Новгородцев еще в начале 
прошлого века предупреждал: 
«Нередко думают, что провоз-
глашение всяких свобод и все-
общего избирательного права 
имеет само по себе некоторую 
чудесную силу направлять жизнь 
на новые пути. На самом деле то, 
что в таких случаях водворяется 
в жизни, обычно оказывается не 
демократией, а смотря по оборо-
ту событий, или олигархией, или 
анархией».

Мы в 90-х годах столкнулись 
и с анархией, и с олигархией. Этот 
период был буквально пронизан 
кризисом ответственного госу-
дарственного мышления. Было 
бы наивно связывать его при-
чины только с корыстными дей-
ствиями олигархов и недобро-
совестных чиновников. К началу 
90-х наше общество состояло из 
людей, освободившихся от ком-
мунизма, но еще не научившихся 
быть хозяевами своей судьбы, 
привыкших ждать милостей от 
государства, зачастую предавав-
шихся иллюзиям и не умевших 
противостоять манипулирова-
нию. Поэтому и в экономической, 
и в политической жизни до поры 
срабатывал порочный принцип 
«кто смел, тот и съел».

Но общество прошло труд-
ный процесс взросления. И это 
позволило нам всем вместе вы-
тащить страну из трясины. Реа-
нимировать государство. Восста-
новить народный суверенитет 
— основу подлинной демокра-
тии.

Сегодня наше общество 
совсем другое, чем в начале 
2000-х годов. Многие люди ста-
новятся более обеспеченными, 
более образованными и более 
требовательными. Изменивши-

выгоден России. Выгоден со все-
ми своими авторитарно-дикта-
торскими замашками. Выгоден 
со всем страшным компрома-
том, который Кремль на него 
имеет. Ведь и вы, г-н Путин, и 
ваш друг и сменщик г-н Мед-
ведев во всех деталях знаете, 
что и как произошло с бывшим 
министром внутренних дел За-
харенко, бывшим вице-премье-
ром Гончаром, предпринимате-
лем Красовским, журналистом 
Завадским. И о многом другом, 
страшном и кровавом, вы знаете 
в мельчайших подробностях от 
своих спецслужб, сотрудниками 
которых наводнена Беларусь. 
Вы, как нельзя не заметить, не 
любите Лукашенко. Он чужд вам. 
Это давно видно нам по многим 
приметам. Но он, повторяю, вы-
годен вам. Потому что — это 
нетрудно себе представить — в 
беседах с вами с глазу на глаз 
он рвет рубаху на груди, пуска-
ет искреннюю слезу и грозится 
пасть порвать всем, кто против 
России. Он занял место первого 
друга и защитника России от за-
падных супостатов.

Политика, давно известно, 
грязное дело. Но, не любя Лука-
шенко и даже, может быть, пре-
зирая его, вы утешаете себя тем, 
что в отношениях с ним действу-
ете прежде всего в интересах 
России, в интересах русского 
народа.

А как же? Военные базы 
ваши в Беларуси сохранены и 
укреплены. Белорусская ар-
мия по сути часть российских 
Вооруженных сил. Реальная 
граница России сегодня не за 
Смоленском, а за Брестом. Рос-
сийский бизнес уже проглотил 
многие лакомые куски нашей 
экономики. А вот придет к вла-
сти имеющий связи с Западом и 
уважаемый там, умный и обра-
зованный Санников или, не дай 
Бог, националист Позьняк, и еще 
неизвестно, как повернется дело 
с российскими интересами в Бе-
ларуси. И уже мерещатся вам 
танки НАТО за Оршей и витрины 
Евросоюза, сияющие в Могилеве 
и Витебске. Страшно-то как!

Поэтому пускай лучше будет, 
хотя и очень неприятный для 
вас, Лукашенко. Пускай будут на-
битые его оппонентами тюрьмы, 
изгнанные из вузов «чересчур 
самостоятельные» студенты, за-
топтанные интеллектуалы. На 
судьбы уволенных с работы, 
оскорбленных и растоптанных 
режимом, гонимых за попытки 
создать независимые профсою-
зы наплевать.

У вас ведь, Владимир Вла-
димирович, своя великая, вели-
чайшая, можно сказать, задача. 
Возрождение Империи. Ну, по-
нятное дело, не той, не совет-
ской. Какой-то другой. Комму-
нистическая идеология умерла, 
и ей уже не подняться. А вот им-
перская — тут даже некоторые 
ваши либералы последнее вре-
мя слабину дают. Больно завле-
кательная это вещь — Империя.

И Беларуси, этому россий-
скому, по вашим понятиям, 
плацдарму, выдвинутому на За-
пад, в деле возрождения Импе-

рии, конечно же, отведена 
особая роль. Страны Балтии 
потеряны. Про Польшу и го-
ворить нечего. Одна надеж-
да — Беларусь, звездочка 
синеокая. И тут вам без Лука-
шенко никак!

Поэтому пускай в Бе-
ларуси будет президент, 
которого именуют послед-
ним диктатором Европы в 
Польше, Чехии, Германии, 
Франции, Америке и многих 
других странах. Потому что 
вам легче управлять другом 
Хусейна и Каддафи, изгоем, 
для которого пытка произ-
нести слово «демократия» 
(предпочитает «дерьмокра-
тию»), который пренебре-
гает национальным языком 
(и только желая оскорбить 
национально мыслящих лю-
дей, иронически называет 
их по-белорусски «свядо-
мыми», т.е. сознательными), 
нежели иметь дело с умным, 
образованным, соблюда-
ющим свято Конституцию, 
отстаивающим демократи-
ческие и национальные цен-
ности и умеющим строить 
цивилизованные отношения 
с соседями человеком. 

К позору от такой друж-
бы вы, г-н Путин, уже при-
выкли. Да и Запад притер-
пелся к особо-родственным 
отношениям России с Бела-
русью. Больше того, нынче, 
перед президентскими вы-
борами, прямо-таки пышу-
щая плюрализмом Россия 
выглядит просто царством 
демократии и либерализма 
по сравнению с напомина-
ющей сталинские времена, 
мрачной и набычившейся 
Беларусью. Контраст также 
по-своему выгодный для 
России, особенно если нуж-
но покрасоваться перед 
Западом. Смотрите, какие 
мы демократично-плюра-
листичные по сравнению с 
этим белорусским кошма-
ром. Очень выгодная кар-
тинка!

Но мы-то знаем цену 
всей этой игре. И потому я 
против Путина. Конечно, я 
не смогу прийти 4 марта в 
российское посольство в 
Минске и проголосовать. 
Не имею права, поскольку 
не гражданин России. Хотя, 
между прочим, я родился в 
деревне под Курском и про-
жил там первые семь лет 
жизни. По профессии я — бе-
лорусский славист, ряд моих 
книг посвящен в том числе 
истории русской литературы 
и журналистики, некоторые 
из них изданы в Москве, где 
у меня немало друзей.

И все-таки я, гражда-
нин Беларуси, совершаю 
это «антизаконное» дело 
— бросаю в российскую из-
бирательную урну свой го-
лос. Эту свою статью. Делаю 
единственное, что могу. И 
почему-то думаю, надеюсь, 
что вместе со мной этот по-
ступок разделят многие со-
граждане.

Так совпало: вчера известный публицист Семен 
БукчИН предложил «Народной Воле» статью «Почему 
я против Путина?» и вчера же стало известно о 
большой публикации Владимира ПуТИНА «Демократия 
и качество государства» в российской газете 
«КоммерсантЪ». 

Нашим читателям наверняка будет интересно 
ознакомиться как с одним необычным материалом, 
так и с другим. Правда, из-за очень большого размера  
статью премьер-министра России даем в сокращенном 
варианте.

Понятно, кое у кого может сложиться впечатление, 
что публикации противоречат друг другу. Не может 
быть Путин демократом в России и одновременно 
имперцем по отношению к соседним странам, в 
частности, к Беларуси. Уже ближайшее время должно 
пролить истинный свет на существо белорусско-
российских отношений.

Владимир ПУТИН,  
премьер-министр,  
кандидат в Президенты  
России

Демократия  
и качество 
государства

Семен БУкчИН,  
публицист 
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я против  
Путина?

еся требования к власти, выход 
среднего класса из узкого мирка 
строительства собственного бла-
госостояния — это результат на-
ших усилий. Мы на это работали.

Политическая конкурен-
ция — это нерв демократии, ее 
движущая сила. Если такая кон-
куренция отражает реальные 
интересы социальных групп, она 
многократно усиливает «мощ-
ность» государства. В обеспече-
нии развития экономики. В моби-
лизации ресурсов на социальные 
проекты. В обеспечении защиты 
и справедливости для граждан…

Сегодня качество нашего го-
сударства отстает от готовности 
гражданского общества в нем 
участвовать. Наше гражданское 
общество стало несравненно 
более зрелым, активным и от-
ветственным. Нам надо обновить 
механизмы нашей демократии. 
Они должны «вместить» возрос-
шую общественную активность.

О развитии 
демократии

Сегодня в Государственную 
Думу внесен целый пакет пред-
ложений по развитию нашей 
политической и партийной си-
стемы. Речь идет об упрощении 
порядка регистрации партий. 
Об отмене необходимости соби-
рать подписи для участия в вы-
борах в Государственную Думу и 
региональные законодательные 
органы. О сокращении количе-
ства подписей избирателей, не-
обходимых для регистрации в 
качестве кандидата на выборах 
Президента страны.

Условия регистрации, поря-
док деятельности партий, техно-
логии выборных процедур — все 
это, безусловно, важно. «Полити-
ческий климат», как и инвести-
ционный, требует постоянного 
совершенствования. Но наряду 
с этим надо обратить первооче-
редное внимание на то, как в по-
литическом механизме организо-
ван учет интересов социальных 
групп…

Надо настроить механизмы 
политической системы таким об-
разом, чтобы она своевременно 
улавливала и отражала интере-
сы больших социальных групп 
и обеспечивала бы публичное 
согласование этих интересов. 
Могла обеспечивать не только 
легитимность власти, но и уве-
ренность людей в ее справедли-
вости (в том числе и в тех случаях, 
когда они оказываются в мень-
шинстве).

Нам важно создать политиче-
скую систему, при которой людям 
можно и необходимо говорить 
правду…

Новые 
механизмы 
участия

…Современная демократия 
как власть народа не может сво-
диться только лишь к «походу к 
урнам» и им заканчиваться. Де-
мократия, на мой взгляд, заклю-
чается как в фундаментальном 
праве народа выбирать власть, 
так и в возможности непрерыв-
но влиять на власть и процесс 
принятия ею решений. А значит, 
демократия должна иметь меха-
низмы постоянного и прямого 
действия, эффективные каналы 
диалога, общественного контро-
ля, коммуникаций и «обратной 
связи».

А что есть «обратная связь» 
на практике? Растущее количе-
ство информации о политике 
должно перейти в качество поли-
тического участия, гражданско-
го самоуправления и контроля. 
Прежде всего, это — общеграж-
данское обсуждение законо-
проектов, решений, программ, 
принимаемых на всех уровнях 
государственной власти, оценка 
действующих законов и эффек-
тивности их применения.

Граждане, профессиональ-
ные, общественные объедине-
ния должны иметь возможность 
заранее «тестировать» все госу-
дарственные документы…

Уже сейчас мы используем 
практику размещения проектов 
законов в интернете. Каждый 
может направить свое предло-
жение или поправку. Они рас-
сматриваются, а лучшие и со-
держательные — учитываются в 
финальной версии законопроек-

та. Такой механизм коллективно-
го отбора оптимальных решений 
или, как называют его эксперты, 
краудсорсинг,— должен стать 
нормой на всех уровнях.

Но здесь реализуется только 
«пассивное право» — возмож-
ность гражданина реагировать 
на те или иные идеи и проекты 
власти, субъектов законодатель-
ной инициативы. А нам нужно 
предусмотреть и «активное пра-
во» — дать возможность самим 
гражданам формировать законо-
дательную повестку, выдвигать 
свои проекты и формулировать 
приоритеты.

В этой связи предлагаю вве-
сти правило обязательного рас-
смотрения в парламенте тех 
общественных инициатив, кото-
рые соберут сто тысяч и более 
подписей в интернете. Похожая 
практика действует, например, в 
Великобритании. Разумеется, для 
этого анонимный интернет не 
годится — хотя в других случаях 
он помогает выявлять настрое-
ния общества. Нужно будет раз-
работать порядок официальной 
регистрации тех, кто хочет стать 
участником такой системы.

Интернет-демократия долж-
на быть встроена в общий поток 
развития институтов прямой 
референдумной демократии. 
Особенно широкое применение 
она должна получить на муници-
пальном и региональном уровне. 
В каждом муниципалитете долж-
ны проходить не только прямые 
выборы глав и депутатов муници-
пального собрания. Оценку на-
рода должны получать и другие 
чиновники, занимающие клю-
чевые должности. Например, по 
итогам первого года работы на-
чальника районного отдела по-
лиции гражданам района должно 
быть предложено высказаться, 
хотят ли они, чтобы этот человек 
и дальше трудился в их районе. 
Точно так же можно поставить 
вопрос о руководителе районно-
го центра ЖКХ. О мировом судье 
— в случае если он не избирается 
гражданами.

Необходимо, чтобы граждане 
на городском, муниципальном 
уровне могли голосовать, вы-
носить на местные референду-
мы или интернет-опросы свои 
острые проблемы, выявлять 
узкие места и способы их рас-
шить…

Местное  
самоуправле-
ние — школа 
демократии

Александр Солженицын 
писал о роли местного само-
управления: «Только в таком объ-
еме люди безошибочно смогут 
определить избранцев, хоро-
шо известных им и по деловым 
способностям, и по душевным 
качествам. Здесь — не удержат-
ся ложные репутации, здесь не 
поможет обманное красноречие 
или партийные рекомендации... 
Без правильно поставленного 
местного самоуправления не мо-
жет быть добропрочной жизни, 
да само понятие «гражданской 
свободы» теряет смысл».

В этих словах заложена 
очень точная мысль: демо-
кратия большого государства 
складывается из «демократии 
малых пространств». Местное 
самоуправление — это школа 
ответственности граждан. В то 
же время это — «профессио-
нально-политическое училище», 
которое формирует ключевые 
компетенции начинающего по-
литика: способность договари-
ваться с разными социальными 
и профессиональными группами, 
понятно доносить свои идеи до 
людей, защищать права и инте-
ресы своих избирателей. Считаю, 
что «профессиональную закалку» 
политики и государственные ад-
министраторы должны получать 
именно в системе местного само-
управления.

Что касается конкретных 
направлений по повышению 
действенности местного само-
управления, то, во-первых, оно 
должно оставаться властью «ша-
говой доступности» — т. е. муни-
ципалитеты не должны бездумно 
укрупняться. А во-вторых — му-
ниципалитеты должны стать в 
полной мере финансово состоя-
тельными и автономными. Иметь 
достаточные источники для ис-
полнения своих полномочий, для 

решения повседневных людских 
проблем. Надо преодолеть за-
висимость от «подачек сверху», 
которые подавляют самостоя-
тельность и ответственность, 
порождают иждивенчество. А 
по сути — лишают смысла само 
существование муниципального 
уровня власти.

В этой связи предлагаю пере-
дать на уровень муниципалите-
тов все налоги от малого бизнеса, 
который сейчас работает в ус-
ловиях специальных налоговых 
режимов. Конечно, при этом не-
обходимо будет сбалансировать 
полномочия между субъектами 
Федерации и муниципалитета-
ми. Если у последних появится 
больше ресурсов, то и объем их 
обязательств перед гражданами 
может быть увеличен…

О российском 
федерализме

…Сегодня, на новом этапе 
развития, мы возвращаемся к 
прямым выборам губернаторов. 
При этом за Президентом страны 
останутся инструменты контро-
ля и реагирования, в том числе 
право отстранения от должности 
губернатора. Это обеспечит сба-
лансированное сочетание децен-
трализации и централизации.

Центр должен уметь отда-
вать и перераспределять полно-
мочия. И не только полномочия, 
но и источники финансирования 
местных и региональных бюдже-
тов. Однако при этом нельзя по-
терять управляемость страной. 
Нельзя «разбрасываться» госу-
дарственной силой. Недопусти-
мо механически перетасовывать 
ресурсы и полномочия между 
уровнями власти. Не должно 
быть «фетиша» централизации 
или децентрализации.

Конкуренто- 
способное  
государство

…Важно сконцентрировать-
ся на следующих основных при-
оритетах.

Первое. Разорвать связку 
«власть — собственность». Долж-
ны быть четко установлены гра-
ницы государства, пределы его 
вмешательства в экономическую 
жизнь — я уже писал об этом в 
«экономической» статье.

Второе. Надо широко вне-
дрять лучшие, жизнеспособные 
практики работы госинститутов 
стран-лидеров. Критерий заим-
ствования — доказанная эффек-
тивность, которая будет выра-
жаться для каждого гражданина 
России в комфорте и удобстве 
получения госуслуг, в снижении 
финансовых и временных затрат. 
На этой основе может быть обе-
спечена гармонизация стандар-
тов обслуживания с международ-
ными нормами.

Третье. Мы будем развивать 
конкуренцию государственных 
администраторов — губернато-
ров, мэров, функционеров — на 
всех уровнях и во всех случаях, 
когда это целесообразно. Для 
этого — наладим мониторинг, 
выявление и широкое внедрение 
лучших практик госуправления. 
И для собственных решений на 
федеральном уровне, и для све-
дения избирателей — на регио-
нальном и городском.

Четвертое. Надо переходить 
к стандартам госуслуг нового по-
коления — основанным не на по-
зиции исполнителя, а на позиции 
потребителя этих услуг — фир-
мы, которая проводит груз через 
таможню, гражданина, который 
получает справку, автовладель-
ца, оформляющего ДТП.

Каждый человек должен ясно 
понимать из информации на го-
сударственных сайтах, что и как 
он может получить от того или 
иного ведомства и за что спро-
сить с конкретного чиновника.

Пятое. Только что принят за-
кон, устанавливающий реальную 
оценку работы и ответственность 
чиновников за несоблюдение 
стандартов оказания госуслуг на-
селению и предпринимателям. 
За отклонение от стандартов — 
штрафы. Предлагаю пойти даль-
ше, внести в законодательство, 
что за грубое или неоднократное 
нарушение стандартов полага-
ется дисквалификация. Плохо 
работающий чиновник должен 
быть не просто уволен, а на не-
сколько лет лишен права быть 
государственным или муници-
пальным служащим.

Шестое. Для качественного 
решения сложных задач госу-
дарственного управления не-
обходим адекватный по уровню 
квалификации и опыту работы 
состав государственных служа-
щих. Потребуется внедрение 
системы оплаты труда государ-
ственных служащих, позволяю-
щей гибко учитывать состояние 
рынка труда, в том числе по 
отдельным профессиональ-
ным группам. Без этого наивно 
рассчитывать на качественное 
улучшение корпуса чиновников, 
привлечение в его состав ответ-
ственных и эффективных менед-
жеров.

Седьмое. Дальнейшее разви-
тие получит институт омбудсме-
нов — уполномоченных по защи-
те прав. Мы будем идти по пути 
специализации и профессиона-
лизации этого института. Считаю, 
что институт уполномоченных 
по защите прав предпринимате-

лей должен появиться в каждом 
субъекте Федерации.

Мы должны 
победить 
коррупцию

…Есть исторический соблазн 
победить коррупцию путем ре-
прессий — борьба с коррупцией, 
безусловно, предполагает при-
менение репрессивных мер. Тем 
не менее проблема здесь прин-
ципиально глубже. Это проблема 
прозрачности и подконтроль-
ности обществу институтов госу-
дарства (о чем я говорил выше) 
и проблема мотивации чинов-
ников — людей на службе госу-
дарства. И с этим, на наш взгляд, 
существуют огромные трудности.

Известны социологические 
данные: подростки, в «лихие  
90-е» мечтавшие делать карьеру 
олигарха, теперь массово вы-
бирают карьеру госчиновника. 
Для многих она представляется 
источником быстрой и легкой 
наживы. С такой доминирующей 
мотивацией любые «чистки» 
бесполезны: если госслужба рас-
сматривается не как служение, а 
как кормление, то на место одних 
разоблаченных воров придут 
другие.

Для победы над системной 
коррупцией нужно разделить не 
только власть и собственность, 
но исполнительную власть и 
контроль за ней. Политическую 
ответственность за борьбу с кор-
рупцией должны совместно не-
сти и власть, и оппозиция.

Было бы правильно законо-
дательно закрепить новый по-
рядок выдвижения кандидатур 
на должности Председателя и 
аудиторов Счетной палаты, фор-
мирования списка назначаемой 
части Общественной палаты. 
Кандидаты должны выдвигаться 
не Президентом, как сейчас, а Со-
ветом Государственной Думы на 
основе согласия с кандидатурой 
всех фракций.

Считаю, что парламентариям 
надо подумать над наполнением 
реальным содержанием зало-
женной в законе процедуры пар-
ламентских расследований…

Предлагаю выделить кор-
рупционно опасные должности 
— как в аппарате исполнитель-
ной власти, так и в менеджменте 
госкорпораций, занимающий их 
чиновник должен получать высо-
кую зарплату, но соглашаться на 
абсолютную прозрачность, вклю-
чая расходы и крупные приоб-
ретения семьи. Включить в рас-
смотрение еще и такие вопросы, 
как место фактического прожи-
вания, источники оплаты отдыха 
и пр. Здесь полезно посмотреть 
на антикоррупционные практики 
стран Европы — они умеют от-
слеживать такие вещи.

О развитии 
судебной 
системы

Главный вопрос — ярко вы-
раженный обвинительный, кара-
тельный уклон в нашей судебной 
системе.

Мы должны решить эту про-
блему и предлагаем конкретные 
шаги.

Первое. Мы сделаем право-
судие доступным для граждан. В 
том числе введем практику ад-
министративного судопроизвод-
ства не только для бизнеса, но и 
для специального рассмотрения 
споров граждан с чиновниками. 
Дух и смысл практики админи-
стративного судопроизводства 
исходят из того, что гражданин 
уязвимее чиновника, с которым 
он спорит. Что бремя доказыва-
ния возлагается на администра-
тивный орган, а не на человека. 
И потому практика администра-
тивного судопроизводства изна-
чально ориентирована на защиту 
прав граждан.

Второе. Общественные объ-
единения получат право по-
давать судебные иски в защиту 
интересов своих участников. Это 
даст возможность гражданину 
отстаивать свои права, напри-
мер, спорить с губернатором не 
в одиночку, а от лица крупной 
общественной организации. Мы 
расширим сферу применения 
коллективных исков, которые 
могут предъявлять граждане.

Третье. В системе арбитраж-
ных судов сегодня создана еди-
ная, открытая, доступная база 
всех судебных решений. Мы 
должны создать такую базу и в 
системе судов общей юрисдик-
ции. Надо подумать о возмож-
ности интернет-трансляции су-
дебных заседаний и публикации 
стенографических отчетов о них. 
Сразу будет видно, кто как рабо-
тает…

Четвертое. Необходимо 
возрождение «судебной» жур-
налистики, что позволит шире 
и глубже обсуждать правовые 
проблемы общества, повышать 
уровень правосознания граждан.

Завершая, хочу подчеркнуть 
— мы предлагаем конкретные 
решения. Их практическая ре-
ализация делает власть народа 
— демократию — подлинной. А 
работу государства — ставит на 
службу интересам общества. И 
все вместе — это обеспечивает 
России, российскому современ-
ному обществу устойчивое и 
успешное развитие.

«Народная Воля» в Фэйсбуке:  
www.facebook.com/nv.online.info

Дмитрий Дашкевич  
мечтает преподнести  
Насте Полаженко конфеты
Но сейчас сделать слаще жизнь свой невесты 
Дмитрий не может. Ближайшие 11 месяцев 
ему, скорее всего, придется провести в колонии.

В №№7—8 от 13 января в материале Ирины Халип «Зеч-
ки» в результате ошибки в компьютерном наборе было 

опубликовано предложение: «Но конфеты Дашкевич на по-
следней встрече с адвокатом преподнес в качестве новогодне-
го подарка адвокату Марине Ковалевской и — через адвоката 
— невесте Насте Полаженко». Эту фразу следует читать так: 
«Но конфеты он на последней встрече с адвокатом мечтал 
преподнести в качестве новогоднего подарка адвокату Мари-
не Ковалевской и — через нее — невесте Насте Полаженко».

mailto:sk@sk.gov.by
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заДУмайцеся... КалоНКа алеся НаўВесяхочУ рассКазать мемУары

Станислав ШУШКЕВИЧ 

Наброски первого
(Продолжение. Начало в №№ 9—20)

Были и желание, и терпение, и в сути мето-
да разобрались мы достаточно быстро. 
Поругали существовавшие ранее поряд-

ки. Выразили опасение, что вряд ли что-нибудь 
изменилось в подобного рода делах в лучшую 
сторону и в России, и в теперь уже независимой 
Беларуси.

Лишь только я завершил выступление, меня 
попросили зайти в дирекцию к городскому теле-
фону. Звонил ректор профессор Пустынский.

— У проходной завода тебя ждет автомобиль 
академика Месяца — шефа Института физики ат-
мосферы. Он хочет показать тебе институт. Езжай 
к нему, скажу тебе честно, что мало кто был удо-
стоен такого его приглашения. В институт этот 
вообще попасть весьма трудно.

— Спасибо, я очень рад. Кое-что знаю о Ген-
надии Андреевиче, но боюсь, что очень мало. Не 
попасть бы впросак.

— Не бойся, он мужик настоящий, сам уви-
дишь. В 70-е годы он был профессором нашего 
института, тогда ТИАСУРа — Томского института 
автоматизированных систем управления и ради-
оэлектроники.

Ахиллесова пята 
сибирского академика

Не нахожу синонима слову «легендарный».
Считаю, что я был удостоен великой чести 

— у входа в Институт физики атмосферы (ИФО) 
меня встретил легендарный академик Геннадий 
Андреевич Месяц. Это имя было известно всем 
в СССР, кто прямо или косвенно соприкасался с 
наносекундной импульсной техникой, хотя боль-
шинство работ академика были секретные. Сразу 
же при встрече я попытался сказать несколько 
добрых слов, показать, что знаком с достижения-
ми академика, но фактически споткнулся.

— Геннадий Андреевич, спасибо! Это для 
меня большая честь — быть приглашенным в 
ИФО его создателем и директором.

— Я уже не директор, а почетный директор. 
По нечетным, да и по четным дням его возглавля-
ет один из моих учеников.

Следующим неправильно воспринятым мною 
фактором был возраст академика. Я почему-то 
подумал, что он старше меня: худой, высокий, 
стройный, абсолютно седой и столь известный. 
Оказалось — моложе меня на год и два месяца.

А какая непростая биография! Сын репресси-
рованного. Мать после ареста отца выселена из 
дома и вынуждена была ютиться с малыми детьми 
и свекровью у родственников. Школу Геннадий 
Месяц окончил с медалью, поступил на радио-
технический факультет Томского политехниче-
ского института, однако учиться на нем не смог 
— факультет был режимный. С отличием окончил 
там же энергетический факультет. В тридцать лет 
получил ученую степень доктора наук… А далее 
— активнейший инициатор и участник создания 
могучих научно-исследовательских центров в 
Сибири и на Урале. Профессор престижных вузов 
Москвы, Урала, Сибири. Среди его учеников около 
40 докторов наук, известнейшие академики и чле-
ны-корреспонденты Российской академии наук.

И вот этот легендарный академик приглашает 
меня пройти к нему в кабинет, а из кабинета — в 
комнату отдыха при кабинете. Там стоял малень-
кий, типа журнального, столик, покрытый белой 
скатертью, возле него — два удобных кресла.

— Вы, я знаю, без обеда, давайте перекусим.
Я поблагодарил за приглашение, сказал, что 

можно и без этого обойтись, что меня одолева-
ет любопытство взглянуть на институт. Геннадий 
Андреевич тем временем сервировал столик, 
поставил на него из морозильника мгновенно 
запотевшую бутылку лучшей водки того времени 
— «Столичной», столовые приборы, емкую чашку 
с красной икрой, хлебницу со свежайшим наре-
занным батоном, масленку со сливочным маслом 
и салатницу с чем-то овощным.

— Моя Нина Александровна (жена) заботит-
ся, чтобы у меня в холодильнике что-то было. 
Сами понимаете, не вино же пить в тридцатигра-
дусный мороз, а сейчас около этого.

По-хозяйски налил в фужеры водку, одинако-
во обоим.

Известные мне академики такими дозами не 
пили, и я ожидал стандартного: пригубит и очень 
деликатно пожурит меня за то, что я тоже не 
больше чем пригубил. Тем более Томск — город, 
где 17 лет правил секретарь обкома Егор Кузьмич 
Лигачев, инициатор начавшейся 7 мая 1985 года 
безалкогольной кампании в СССР.

Но Геннадий Андреевич спокойно выпил все 
налитое в фужер, по моей оценке — граммов так 
120—130. Сказать, что я непьющий, было поздно. 
Я тоже выпил до дна, и мы основательно закуси-
ли. После следующего наливания пустая бутылка 
была поставлена на пол. Процедура повтори-
лась. Гостеприимный хозяин достал из морозил-
ки холодильника вторую бутылку.

КоротКоэўрыКа!

таКое жыццё

громКое эхо

У Них

— Уважаемый Геннадий Андреевич, не лиш-
нее ли это для меня — непрофессионала в та-
ком деле?

— По третьей — добрая российская тради-
ция, здесь в Сибири — обязательный минимум.

Не подумайте, прочитав название этого раз-
дела, что выпивка — ахиллесова пята академи-
ка. Было абсолютно ясно, что, как говорят, он 
«ни в одном глазу». Я же, как ни старался дер-
жаться трезвым, но ощущал, что полыхаю не-
юношеским румянцем. Поинтересовался: когда 
же можно будет посмотреть Институт?

— А зачем? Вы же не дилетант. Увидите 
лидары и коробки с электроникой. Лучше по-
тратить то малое время, которое мы имеем, и 
продолжить начатый разговор здесь. Никто не 
войдет и не помешает.

Я встречался с несколькими учеными соиз-
меримого ранга, но так просто «по-сибирски» — 
ни с кем. Узнал в разговоре ряд интересных под-
робностей о российской постсоветской науке, 
об отъезде многих ученых на работу за рубеж. 
Сын академика Вадим, хотя и физик, но больше 
известен как поэт и писатель, также переехал в 
США, внучка — в Новую Зеландию.

Была, однако, маленькая зацепка, которая 
частично могла объяснить интерес академика 
Геннадия Месяца ко мне, хотя по большому сче-
ту и бывшему, но физику. В 1989 году он жил и 
работал в Свердловске. КПСС теряла тогда свой 
престиж и власть. Для поддержки своей репу-
тации партия выставляла авторитетных профес-
сионалов в депутаты. По инициативе партийных 
органов академик Геннадий Андреевич Месяц 
был выдвинут кандидатом в народные депутаты 
СССР. Казалось бы, ни у кого нет шансов победить 
этого известнейшего ученого и организатора на-
уки, удостоенного несметного количества наград 
и премий. Но о должной предвыборной кампа-
нии академика никто не позаботился. Настоящий 
ученый не позволил себе стать популистом и 
проиграл выборы. Народным депутатом СССР от 
Свердловского национально-территориального 
округа избрали оппозиционного судью Леонида 
Сергеевича Кудрина.

Впоследствии, в конце прошлого и в новом 
тысячелетии, мне было приятно видеть и слы-
шать, что мой великий собеседник в томском 
Институте оптики атмосферы стал председате-
лем Высшей аттестационной комиссии России, 
директором Физического института имени 
П.Н.Лебедева РАН, того самого престижного 
физического института в СССР, где я проходил 
стажировку у человека, которого Геннадий Ан-
дреевич считает одним из своих учителей, у Но-
белевского лауреата академика А.М.Прохорова.

Дальнейшее мое пребывание в Томске 
шло по обычной, наезженной к тому времени 
колее. В переполненном актовом зале Томско-
го университета систем управления и радио-
электроники состоялась встреча с сотрудни-
ками и студентами. Тема встречи, ставшая для 
меня привычной, — Беловежские соглашения 
и СНГ. Среди собравшихся в зале преподавате-
лей и студентов почему-то не нашлось горячих 
сторонников возрождения СССР. Лейтмоти-
вом выступлений было: как хорошо, что разо-
шлись мирно, и дай Бог Ельцину силы и раз-
ума справиться с руководством остающейся 
по-прежнему великой Россией.

***
Вспоминая дела кафедры ядерной физики 

от 60-х и до начала 80-х годов, должен заметить, 
что фактически мы переживали предсмертный 
всплеск радиоэлектронной схемотехники. Раз-
виваясь, от ламп перешли к транзисторам, по-
том — к интегральным схемам. Авторами новых 
кафедральных разработок стали молодые со-
трудники, которые еще вчера начинали с вос-
произведения чужих разработок. Но кафедра 
вовремя учуяла, что с этим нужно кончать, что 
будущее за микропроцессорными решениями, 
воспроизведение мало чему учит, а иногда и 
вредит делу. И мы своевременно перестрои-
лись. Не безболезненно, нет. В муках, но пере-
строились. Более правильно сказать: матерых 
схемотехников, засидевшихся на совершен-
ствовании «электронных велосипедов», начали 
легко обгонять молодые сотрудники, усвоив-
шие, казалось бы, только чисто теоретически 
университетские курсы по микропроцессорам.

Новое поколение инженеров по радио-
электронике смотрело на профессионалов схе-
мотехников как на специалистов, редко кому 
нужных, как строители автомобилей — на ма-
стеров каретных дел. Достигшее совершенства 
ремесло не открывало перспектив для творче-
ства. Тем, кто считался специалистом по радио-
электронике старой закалки, приходилось слы-
шать обидный, но, к сожалению, справедливый 
упрек: в электронике нет сложных вопросов, 
есть плохие контакты.

(Продолжение на 6-й стр. )

1997 год. Томск, у ректора ТУСУР профессора И.Н.Пустынского.

Предваряя публикацию мемуаров С.С.Шушкевича, мы подчеркивали, что не все главы уви-
дят свет на газетных страницах — в полном объеме они появятся в книге, которая готовится к 
печати. А потому, уважаемые читатели, опускаем часть из них (о том, как автору работалось в 
Минском радиотехническом институте, Белорусском государственном университете…) и пере-
ходим к временам более поздним.

реДаКциоННая ремарКа

Прошло почти два года, 
а этот случай из жизни 
не дает мне покоя... 

Скоро мне исполнится 83 
года. Я прожил интересную, но 
вместе с тем нелегкую жизнь. 
Родился в Минске, на Ново-Мяс-
ницкой улице. Она располага-
лась вблизи Немиги и Раковской. 
Во время войны сгорела, восста-
навливать ее не стали, и теперь в 
Минске нет улицы с таким краси-
вым названием. Грустно.

В годы сталинских репрес-
сий наша семья потеряла отца. 
Он был арестован ночью в 1940 
году и погиб в сталинских за-
стенках. После войны отца реа-
билитировали. 

Мать осталась с четырьмя 
детьми и грудным ребенком на 
руках. Семья была обречена на 
долгие годы полуголодного суще-
ствования. Я был старшим ребен-
ком в семье — когда отца забрали 
в НКВД, мне исполнилось 11 лет, и 
я стал главным помощником мамы. 
Несмотря на обрушившиеся тя-
готы и лишения, все мы выжили и 
стали достойными людьми. Но дет-
ство, которого у меня не было, ран-
нее взросление, видимо, оставили 
свой след на всю мою дальнейшую 
жизнь, на мое восприятие того, что 
происходит вокруг. 

Всю свою жизнь я очень тя-
жело переживаю, что моя стра-
на не идет по пути демократии, 
страдаю оттого, что в современ-
ной Беларуси исчезли извест-
ные люди, что в тюрьмах сидят 
ни в чем не повинные белорусы. 
Мне обидно, что и сегодня очень 
много жителей моей страны не 

как я хотел попасть 
на прием к Филарету

могут хорошо питаться из-за 
низких заработков и пенсий. 
Страдаю из-за того, что Бела-
русь, имея такой людской потен-
циал, живет в долг, за который 
придется рассчитываться нашим 
внукам и даже правнукам.

Кто в этом виноват? Безуслов-
но, власти с их недальновидной 
политикой. Это ошибки прави-
тельства, президента. Лукашенко 
не хочет слышать альтернативно-
го мнения, все решает один. Но 
меня мучил вопрос: а почему мол-
чит церковь? Почему Патриарх 
Кирилл может произнести веские 
слова, а Митрополит Филарет — 
нет? И я решил встретиться с Фи-
ларетом, объясниться по многим 
вопросам. Мне казалось, что это 
вполне реально для человека в 
таком возрасте, как я.  И я написал 
прошение.

 «Его Высокопреосвященству 
Высокопреосвященному Фила-
рету Митроплиту Минскому и 
Слуцкому Патриаршему Экзар-
ху всея Беларуси от Владимира 
Ивановича Мазаника

Прошение
Почтительно прошу Ваше 

Высокопреосвященство о лич-
ной встрече на 3—5 минут. 
Являясь коренным минчанином и 
человеком, жестоко пострадав-
шим от сталинизма, считаю, 
что за свои 82 года заслуживаю 
единственную встречу с таким 
уважаемым человеком.

20.09.2010 г.»
Но встреча не состоялась. 

Вместо встречи Филарет через 
другие руки подарил мне книгу 
«Незабвенные дни» с автогра-

фом. На обложке было написано:
«Рабу Божию Мазанику Влади-

миру Ивановичу + Филарет Ми-
трополит Минский и Слуцкий Па-
триарший Экзарх всея Беларуси.

26.09.2010 г.».
Безусловно, я был очень рад 

подарку и благодарен Митропо-
литу Филарету за внимание. Но 
мне хотелось поговорить с ним 
лично, и я написал повторное 
прошение:

«Вы не смогли меня принять, 
так как были в отъезде. Подожду, 
когда сможете. Принял Ваш дар с 
величайшей благодарностью.

С уважением —
Мазаник.

30.09.2010 г.».
Менее чем через две недели 

получил ответ из Минской епар-
хии: 

«Мазанику Владимиру Ивано-
вичу

Настоящим, по благослове-
нию Высокопреосвященнейшего 
Филарета, Митрополита Мин-
ского и Слуцкого, Патриаршего 
Экзарха всея Беларуси, канце-
лярия Минского Епархиального 
управления сообщает, что, к 
сожалению, график служений Его 
Высокопреосвященства не позво-
ляет лично встретиться с Вами.

Просим обращаться в пись-
менной форме или к священни-
ку, который служит в местном 
православном храме.

С благословением
Секретарь

Минского Епархиального 
Управления

Протоиерей  
Николай Кержич».

Решил воспользоваться со-
ветом. Узнал номер телефона 
священника отца Федора, кото-
рый служит в церкви на площади 
Свободы. Позвонил, договорил-
ся о встрече. И она состоялась. 
Отец Федор меня принял. Я по-
просил его ответить на вопросы, 
который хотел задать Филарету:

1) за что Митрополит Фила-
рет получил орден Героя Бела-
руси?

2) почему церковь заботится 
о людях, уходящих в мир иной, и 
не интересуется, как живет люд 
живущий?

3) почему напротив Дома 
правительства стоит изваяние 
антихриста Ленина? Ведь его 
картавый клич «расстрелять чем 
побольше голов» был четко ис-
полнен при его жизни и продол-
жен Сталиным.

Отец Федор выслушал меня 
и, не сказав ни слова в ответ, 
встал и ушел.

Я попытался встретиться со 
священнослужителем Святопав-
ловского собора. В храме подо-
шел к человеку в черной рясе и 
спросил, можно ли мне встретить-
ся со священником. «Нет, говорите 
со мной», — категорично заявил 
он. 

Желание общаться со свя-
щенниками у меня пропало, уле-
тучилось. С сожалением я понял, 
что это бессмысленно!

Владимир Иванович
МАЗАНИК,  

коренной минчанин.

Словы Наталлі Шульгі, 
старшага навуковага 

супрацоўніка, кандыдата 
хімічных навук, аб рулявых 
беларускай акадэмічнай навукі 
(“Народная Воля”, №№195—196 
ад 20 снежня 2011 г.), безумоўна, 
і цікавыя, і важкія. І любы 
разумны і крыху грамадзянскі 
спелы і смелы чалавек гатовы 
пад імі падпісацца. Тут няма 
празмернай асцярожнасці 
і абачлівасці, як, скажам, у 
артыкуле кандыдата навук 
Аляксандра Мялешкі (“Народная 
Воля”, №№189-190, снежань 
2011 г.). Але і Наталля Шульга 
не ідзе да канца ў сваіх развагах 
аб айчыннай Акадэміі навук. 
Больш таго, яна наіўна спрабуе 
справакаваць Лукашэнку, 
каб той звярнуў увагу на яе 
і яе пазіцыю па праблемах-
памылках (а іх яна называе 
тры) у беларускай навуцы і, 

Няма ў нас 
Сахарава і Жэбрака...

у прыватнасці, у беларускай 
Акадэміі навук. Але гэта марная 
справа. Бо практычна калі ў нас 
і ёсць акадэмія і акадэмікі, дык 
няма там сапраўднай навукі. 
А пра грамадзянскую пазіцыю 
навукоўцаў і гаварыць не 
прыходзіцца.

Да прыкладу, возьмем 
акадэмічныя інстытуты гісторыі, 
мовы і літаратуры. Ніхто адтуль 
пакуль не абверг і не пацвердзіў 
тое, што прагучала з самай 
высокай беларускай дзяржаўнай 
трыбуны на ўвесь свет аб тым, 
што Францыск Скарына бываў 
у Піцеры, што на беларускай 
мове немагчыма выказаць што-
небудзь значнае і г.д. і т.п.

Дарэчы, тут да месца 
нагадаць аб валюнтарысцкім 
(у свой час) аб’яднанні 
інстытутаў мовы і літаратуры, 
аб выгнанні “лішніх” навуковых 
супрацоўнікаў і аб адсутнасці 

Спадарожнік у 
космас запускаем,  
а праблему чэргаў на мяжы 

вырашыць не можам

Днямі прачытаў, што ў чарговы раз адкладваецца запуск 
нашага, беларускага, спадарожніка. І падумаў: а ці не 

паспяшаліся мы  з гэтым праектам? Кідаем вялікія грошы на тое, 
каб запусціць у космас нейкі апарат, а вось праблему чэргаў на 
мяжы з заходнімі краінамі вырашыць не можам. На вуліцы ноччу 
да мінус 30, а на тым жа пераходзе “Каменны Лог” — “Мядзінінкай” 
бядуюць вадзіцелі соцень вялікагрузных машын. Пасадзіць бы за 
руль таго ж старшыню Мытнага камітэта спадара Шпілеўскага ці 
старшыню Пагранічнага камітэта спадара Рачкоўскага — няхай 
бы яны хоць адну ноч прагаравалі перад шлагбаумам...

Мар’ян ПАЎЛЮКЕВІЧ.

хачУ сКазаць...

Дзе ж ваш гонар, 
спадарства?

Я часта чую: “Вось загаворыць на беларускай мове Лука-
шэнка — і ўся краіна стане размаўляць на роднай мове”. 

Чысцейшая, лічу, дэмагогія.
Па-першае, калі б спадар Лукашэнка з павагай ставіўся да бе-

ларускага слова, то ён даўно зрабіў бы гэта. Не зрабіў і, хутчэй за 
ўсё, ніколі не зробіць.

А па-другое, чаму трэба азірацца на вярхі? Што, у нас мала 
адукаваных людзей, якія нармальна валодаюць беларускай мо-
вай? Дастаткова. Бяда толькі ў тым, што на практыцы не карыста-
юцца ёю. Таму хочацца сказаць: “Дзе ж ваш гонар, спадарства?”

А калі ўжо казаць пра адносіны першых асоб краіны да свайго, 
беларускага, слова, то звяртаць увагу на гэта трэба ў першую чар-
гу тады, калі выбіраем чалавека на прэзідэнцкую пасаду.

Іван КАЛЕНКОВІЧ, беларус.
Гомель.

Працяг тэмы
супраціву гэтаму ў нетрах тых 
інстытутаў. Вось яна якая там 
грамадзянская пазіцыя нават у 
адносінах да саміх сябе.

А возьмем прававыя навукі. 
За больш як дзесяць гадоў 
дзясяткі юрыдычных устаноў 
(інстытуты, універсітэты, 
акадэміі і інш.) не падрыхтавалі 
спецыялістаў, якія б доказна 
паведамілі грамадству што-
небудзь адносна лёсаў 
Ю.Захаранкі, В.Ганчара, 
А.Красоўскага, Дз.Завадскага і 
іншых.

А эканамічныя навукі? Што 
яны супрацьпаставілі інфляцыі, 
дэфолту, рэцэсіі і г.д. — амаль 
катастрафічнаму зніжэнню 
ўзроўню жыцця народа? Нічога!

Няма падстаў для сумневу, 
што пад такі “эпікрыз” падпадае 
і большасць іншых навучальных 
і даследчых устаноў Рэспублікі 
Беларусь.

Так што не будзем 
загінаць пальцы і лічыць 
колькасць праблем-памылак, 
якія губяць беларускую 
навуку. Фактар тут адзін: 
невуцтва, некампетэнтнасць, 
цемрашальства, інфармацыйная 
самаблакада ад цывілізаванага 

свету і хамства, на абароне якіх 
стаяць тыпы ў масках з дубінкамі 
(“дэмакратызатарамі”), аўтазакі, 
СІЗА, засценкі КДБ, турмы, этапы, 
лагеры, здзекі, катаванні і г.д. І, 
вядома, знікненне людзей.

І бяда яшчэ вось у чым —  
няма ў нас вучоных, акадэмікаў 
з маштабнай грамадзянскай 
пазіцыяй, якая была ў акадэміка 
А.Сахарава ці нашага земляка 
А.Жэбрака. А пры такой сітуацыі 
ўсіх нас па ўсіх напрамках і 
параметрах чакае поўны кірдык 
(калапс).

І яшчэ. Просіцца тут у тэму 
эпіграма А.Пушкіна на князя 
Дундукова  (М.А.Дундукова-
Корсакава):

В Академии наук
Заседает князь Дундук.
Говорят, не подобает
Дундуку такая честь.
Отчего ж он заседает?
Оттого, что ж… есть*.
* Князь Дундукоў быў пасіўным 

гомасексуалістам, што скарыстоўвалі 
актыўныя гомасексуалісты-акадэмікі і 
таму абралі яго членам Расійскай акадэміі 
навук.

Яўген ГУЧОК,  
паэт, публіцыст.

У нашай краіне на дзе-
сяць працаўнікоў — 

адзін кіраўнік. А вось у навуцы 
тых, хто кіруе, аддае загады, 
нашмат болей...

З нас нікому ўжо не ўздзіў,
Бо чыталі ў кніжках:
Часам з сошкаю адзін,
А сямёра — з лыжкай.
Кіраваць, аддаць загад,
Павялічыць штаты —
Сярод нас задужа шмат
Гэткіх “памагатых”.
Ды не ўкладваецца ў клёк
І ў мазгоў падкорцы,
Што патрэбен шэф-чынок
Нават і для творцы.
...Кандыдат навук Арцём,
Малады вучоны,
Працаваў над адкрыццём
Доўга, адрачона.
І, нарэшце, сатварыў
Гэтакую “штуку”,
Што ў навуцы быў прарыў.
Скалыхнуў навуку!
І дзяржпрэмія, бадай,
“Свеціць” для Арцёма...
Толькі раптам — вось бяда! —
Стала ўсім вядома,
Што ў яго кіраўнікоў —
Воз, яшчэ й цялежка.
І Арцём сярод чынкоў,
Так бы мовіць, пешка.
Ёсць дырэктар. Інстытут
Пад крылом ягоным.
Ён, вядома, тут як тут —
Хоча стаць вучоным.
І намеснікі яго
Паціраюць рукі,
Хоць яны “ні ў зуб нагой”,
Што датычыць “штукі”.
Кіраўнічыя чыны
Ёсць і пры аддзеле.
І да “штукі”, бач, яны
Дачыненне мелі.
Так што прэмію і ім
Выдалі законна.
— Мы вучоным маладым
Кіравалі плённа! —
Аргумент іх быў такі,
З даўніх пор знаёмы.
І ад прэміі — “шматкі”
Толькі для Арцёма...

* * * 
“Ехаў дзедка на кірмаш...” —
Хто не помніць байку?
Там пра бабу быў пасаж —
Тоўстую гультайку.
Калі конік да відна
Вёз іх па дарозе,
Памагала, бач, яна,
Седзячы на возе.
І мараль была як след:
Разважаў цвяроза
І, нарэшце, скінуў дзед
Тую бабу з воза.
Удалося Крапіве
Падказаць нам выйсце.

Дагэтуль жывы 
сюжэт крапівы

Ды, на жаль, дасюль жыве
“Баба”, як калісьці.
На чынку сядзіць чынок,
Іх не зжыць ніколі.
А вучылі ж назубок
Тую байку ў школе...

“Глобус 
Беларусі” 

Пад такой назвай выйшла 
ў свет чарговая кніга Алеся 
Няўвеся. Многія фельетоны, 
змешчаныя ў ёй, летась былі 
надрукаваны на старонках 
“Народнай Волі”.

У сваім “Слове да чытача” 
аўтар піша: 

Наканаваў мне, мусіць, лёс
У час не надта добры
Цягнуць сатыры цяжкі воз
Скрозь ямы і калдобы.
Я пнуся, надрываю пуп,
Няма спачыну клёку.
Таму для ўлады я — як струп,
Нібы бяльмо на воку.
Яна, улада, б’е пад дых.
І сёння —
Скажам прама —
Ты, мой чытач,
Не знойдзеш кніг
Ні ў шапіках, ні ў крамах.
Ды слова ўсё ж ляціць у свет
І дасягае мэты,
Бо ёсць, на шчасце, інтэрнэт,
“Нячэсныя” газеты.
І я цягнуцьму гэты воз,
Пакуль не надарвуся,
Пакуль народ крычацьме “SOS”
У роднай Беларусі. 

І сапраўды, кнігі Алеся 
Няўвеся, можна сказаць, 
пад забаронай. Беларускія 
кнігарні адмаўляюцца браць 
іх для продажу, таму наклад 
зборнікаў невялікі. Аднак 
прыхільнікі творчасці Алеся 
Няўвеся могуць пазнаёміцца 
з кнігай “Глобус Беларусі”, 
гэтак жа, як і з папярэднімі 
зборнікамі (“Дзежка дзёгцю”, 
“Адлуп”, “Ад аргазму да 
маразму”, “Пустадомкі”), а 
таксама з новымі фельетонамі 
на сайце: alesnauwes.com. 

эхо

Спасибо Вам  
за великое сердце

Многоуважаемая Галина Васильевна Сивчик! Поверьте, 
без слез не могла читать статью Светланы Климентенко 

«Ялінка ад Галіны Васільеўны», где увидела замечательный образ 
матери, взрастившей бесстрашных сынов-патриотов Константи-
на и Вячеслава, борцов с авторитарной системой.

Вы — мать не только им, но и всем, кому дорога Беларусь. Чут-
кая к чужому горю, добрая, интеллигентная, Вы достойны громад-
ного уважения и восхищения. Быть знакомой с Вами — великое 
счастье. Вот я, к счастью, и познакомилась благодаря «Народной 
Воле». Желаю Вам, дорогая Галина Васильевна, крепкого здоро-
вья, мужества и стойкости, как и всей Вашей необыкновенной 
семье. А всему белорусскому народу — свободы.

Ваша семья украшает нашу землю, освещает путь в светлое 
будущее страны.

Л.Д.КЛЕПИКОВА.
Минск.

с НатУры

Богатеем...
Вот все кричат «бедне-

ем-беднеем». А я бо-
гатею. На днях был в универ-
саме, взял товара почти на 
100.000 рублей. Кассир спро-
сил у меня удостоверение. 
Предъявляю — вторая группа 
инвалидности. Он мне: «Вам 
льгота 3 процента». Смотрю — 
и правда: в чеке заминусовано 
почти три тысячи.

А если я сделаю 10 ходок? 
Смогу сэкономить 30.000 
рублей! Ур-ра! Две бутылки 
вина, считай, в месяц свали-
лись с неба, так что два бан-
ных дня можно отметить как 
следует. Богатею!

Но постойте, в месяце 
ведь четыре банных дня, и за 
10 ходок в магазин еще на две 
пляшки не хватит. А говорят, 
русский царь Петр I поучал: 
«В банный день лапти продай, 
но выпей». Увы, лапти дав-
но износились, а продавать 
больше нечего…

Владимир ГОЛУБ, 
инвалид.

Минск.

У доме састарэлых, ці, 
як цяпер іх называ-
юць, бальніцах ся-

стрынскага догляду, сваё жыц-
цё. Так і тут, у Войцішках: пасля 
вячэры насельнікі збіраюцца ля 
тэлевізара глядзець свой любімы 
серыял.

І Ванда Камейшык (па этыч-
ных меркаваннях імёны людзей 
і назвы населеных пунктаў зме-
нены) заўсёды хадзіла, але сёння 
ёй было не да серыяла. Радасць 
напаўняла душу, і яна нібыта 
баялася распляскаць гэтую ра-
дасць, ідучы па доўгім калідоры 
сярод старых і нямоглых людзей. 
Калі пайшла суседка па палаце 
аднарукая і такая ж адзінокая 
Валянціна Курбанок, Ванда вы-
ключыла святло і села на табу-
рэтку ля акна, стала пазіраць, як 
у святле вулічнага ліхтара вецер 
кружыць лёгкія сняжынкі і кідае 
іх у нязмёрзлую гразь.

— Так і мяне жыццё 
пакруціла-пакруціла ды і кінула, 
— ледзь чутна прамовіла сама 
сабе Ванда. — Але нічога, ужо, 
дзякуй Богу, няшмат засталося. 
Цяпер я буду жыць чаканнем 
збавіцелькі-смерці.

Са сваіх 90 гадоў апошнія 
20 яна правяла, як кажуць, у ка-
зённым доме. Спачатку была ў 
Варавічах, а цяпер ужо пяты год у 
Войцішках. Казённыя сцены, чу-
жыя людзі, а што зробіш: лёс такі.

На свае гады кабета пачува-
лася яшчэ і нядрэнна, але жыць 
не хацела, бо ўжо даўно нічога 
не трымала яе на гэтым свеце. 
Баялася, што, як памрэ, то за-
капаюць у далёкім ад яе роднай 
вёскі Рабкі мястэчку і ніхто не 
заплача, не пашкадуе, бо чаго 

чаканне
тут чужым людзям шкадаваць: 
бальніца пазбавіцца яшчэ аднаго 
нахлебніка, і так кожную капейку 
лічаць. А сёння нечакана прые-
хала былая суседка Таццяна Жы-
барт. Добрая і спагадлівая кабета 
вырашыла адведаць няшчасную. 
Як жа абрадавалася Ванда гэтай 
сустрэчы! Ледзь павіталіся, як 
яна стала прасіць суседку:

— Танечка, галубка, 
збавіцелька! Маю да цябе важ-
ную справу: папрасі дзяжур-
ную медсястру, каб, як памру, 
пазваніла табе. Забяры мяне 
тады адсюль, Танечка, і па-
хавай побач з дачушкай Ве-
рачкай, адзінай маёй роднай 
крывіначкай, што і была на гэтым 
свеце ды так рана памерла ад 
праклятай гарэлкі. Ну, ты ж сама 
ведаеш, што табе расказваць. 
Ты не думай, купляць нічога не 
прыйдзецца, бо ў мяне ўсё гато-
ва. Я ўжо даўно падрыхтавала, як 
яшчэ была ў Варавічах. Звязала 
ў старую прасціну і паклала ў 
шафу, але нехта скраў. А летась, 
як ішла машына ў райцэнтр, я 
папрасіла, каб звазілі мяне ў той 
магазін, дзе прадаецца ўсё для 
пахавання, і купіла зноў.

Ванда падышла да шафы і 
выцягнула адтуль вузел са сваім 
“багаццем”, развязала:

— Вось гэта труну заслаць, 
— выклала яна на ложак перад 
суседкай цюлевае пакрывала, 
— а гэта навалачка на падушку, 
а гэта каб падушку накрыць, — 
дастала з-пад нізу белую цюле-
вую сурвэтку з намаляваным 
чорным анёлам і крыжыкамі. — 
І абутак вось маю, і хустку, і кас-
цюм які прыгожы, просценькі, 
канешне, але такога бэзавага 

колеру, як я люблю. Калі ты ду-
маеш пра грошы, то не трэба. 
Можа, дзяржава крыху дасць, 
а калі не, то і так абыдзешся. 
— Яна засунула руку за пазуху 
і выцягнула адтуль вузельчык: 
у старэнькую насовачку былі 
ўкручаны грашовыя купю-
ры. — Вось берагу як зрэнку 
вока. Пакрысе адкладвала, бо 
тут жа пенсію амаль што ўсю 
забіраюць, то я пакрысе.

Скручанымі цяжкай працай 
і старасцю пальцамі яна пачала 
лічыць тыя няшчасныя грошы і 
налічыла паўтара мільёна трыста 
рублёў.

— Хопіць? — з надзеяй 
зірнула ў вочы суседцы.

— Хопіць, — адказала тая, 
хоць ведала, што, каб прывезці 
з далёкага мястэчка ў вёску ня-
божчыцу, будзе мала нават за ма-
шыну заплаціць. Старая Ванда, 
жывучы тут, напэўна, і не ведала, 
што грошы абясцэніліся ўшчэнт.

“Ды ёй і ведаць не трэба, — 
падумала. — Што сваімі дакладу, 
а што суседзі скінуцца, але паха-
ваць няшчасную трэба на сваіх 
могілках”.

— Я б табе не дакучала, Та-
нечка, але ж сама ведаеш, там 
пахавана дачушка. Я ж там і ага-
роджу паставіла, і помнічак адзін 
на дваіх. Час свайго нараджэння 
напісала, а калі час смерці і не 
будзе напісаны, то няма бяды. 
Галоўнае, каб ляжаць побач...

Таццяна добра ведала, 
як ставілася тая агароджа і 
помнічак. Састарэлая Ванда 
напазычала грошай па ўсёй 
ваколіцы, а потым кожны ме-
сяц са сваёй жабрацкай пенсіі 
насіла і пакрысе аддавала. Людзі 
спагадалі няшчаснай, бо ведалі, 
колькі яна пакутавала разам са 
сваёй дачкой, якую неміласэрна 
грыз алкагалізм, пакуль не за-
грыз да смерці. Некаторыя, 
хто яшчэ меў сілу працаваць, 
адмаўляліся ад тых грошай, 
казалі: не трэба, няхай табе, баба 
Ванда, будзе на пражытак, — 
але яна сумленна аддала ўсё да 
капеечкі...

— Паабяцай, Танечка, што 
выканаеш маю просьбу, то я ўжо 
спакойна буду чакаць смерці.

— Чаргі на той свет ніхто не 
ведае, але калі ты, баба Ванда, 

памрэш раней за мяне, то аба-
вязкова зраблю так, як просіш. 
Я і дзецям сваім перадам тваю 
просьбу. Не перажывай, пахава-
ем цябе ў роднай вёсцы і святара 
паклічам, словам, зробім усё, як 
трэба...

Яны яшчэ з гадзіну 
пагаманілі. Ванда ўсё распытвала 
пра вяскоўцаў, пра іхняе жыццё. 
Потым разам схадзілі да дзяжур-
най медсястры, і яна запісала ну-
мар Танінага тэлефона ды адрас. 
Развіталіся ў вестыбюлі, і сусед-
ка, таксама кабета ўжо немала-
дых гадоў, пакрочыла на аўтобус.

...Калі скончыўся серыял і 
ў палату вярнулася Валянціна 
Курбанок, Ванда па-ранейшаму 
сядзела ля акна. Паклала рукі на 
падаконнік, на іх паклала галаву, 
нібыта да чаго прыслухоўвалася. 
Суседка аклікнула яе раз, другі, 
потым дакранулася да пляча 
і, зразумеўшы, што няшчас-
ная дачакалася-такі смерці-
збавіцелькі, пайшла сказаць пра 
гэта дзяжурнай медсястры...

Леанарда ЮРГІЛЕВІЧ.
Дзятлаўскі раён.

Услышат ли?

Это не 
по-человечески!
Я шла в магазин 

«Алми» в Пинске по 
ул.Солнечной и увидела, как 
велся отлов собак, но не сра-
зу поняла, в чем дело. Стояла 
грузовая машина, возле нее 
ходили двое мужчин. Они хва-
тали собак, тащили в машину 
и делали какие-то уколы, от 
которых животные скулили и 
отчаянно ползали в судоро-
гах и муках… Заметила, что 
там были не все бездомные 
собаки, попадались под руку 
ловцам и домашние, с ошей-
никами.

Почему это происходит 
на глазах у детей и прохожих, 
доводя их до истерики, и в 
такой жесткой форме? Соба-
ки — это же живые существа, 
наши младшие братья. И не по 
своей вине оказались они на 
улице — бездушные хозяева 
тому причиной. За что же та-
кая изуверская расправа?

10 января возле магазина 
«Алми» случай повторился. 
Машина №78-84 (буквы не за-
помнила) — служба отлова 
собак — орудовала с 11.00 до 
12.00 дня. Хватали «дружков» 
и убегали, как преступники, 
успевая при этом оскорблять 
людей, которые возмущались. 
Когда в прямом эфире дирек-
тору ЖКХ г.Пинска А.А.Юшу за-
дали вопрос «Почему в городе 
нет питомника для бездомных 
животных?», тот очень «логич-

но» ответил: «У нас плохие до-
роги».

Одно стало понятно: ока-
зывается, собранные с на-
селения налоги за содержа-
ние животных уходят… на 
ремонт дорог. Не спорю, до-
роги и впрямь плохие. Но ког-
да наконец-то с животными 
будут обращаться согласно 
закону, который прописывает 
гуманный отлов, передержку 
их в нормальных условиях, а 
не в вонючих клетках без воды 
и еды? Почему не ведется по-
иск их хозяев — прежних или 
новых, стерилизация и, в край-
нем случае, усыпление ветвра-
чом, а не живодерами? А то, 
что нет в бюджете денег, это 
не аргумент. Деньги от налога 
за животных должны направ-
ляться на животных, и тогда у 
нас не будет бездомных четве-
роногих друзей.

Свое мнение по этому по-
воду я изложила в письмах на 
имя председателя Пинского 
горисполкома А.А.Гордича, 
директора ЖКХ А.А.Юша и 
председателя облисполкома 
К.А.Сумара. Но услышат ли 
меня?

Александра  
БРУНДУКОВА

и согласные со мною 
Т.ГОМОН, И.КРАВЦОВА 

и Д.СТАНКЕВИЧ, жители 
Пинска.

«Бриллиантовый 
юбилей» королевы

Вчера исполнилось  60 лет 
со дня, когда королева 

Елизавета II взошла на британ-
ский трон после смерти ее отца, 
короля Георга VI.

Хотя официально «брилли-
антовый юбилей» правления 
Елизаветы II будет отмечаться 
целой чередой масштабных ме-
роприятий в июне этого года, 6 
февраля также прошли некото-
рые праздничные церемонии. 
Был дан орудийный салют, вы-
пущенны юбилейные почтовые 
марки и новый документальный 
фильм на Би-Би-Си.

По случаю 60-летия своего 
правления королева обнаро-
довала послание, в котором по-
благодарила своих подданных 
«за прекрасную поддержку и 
воодушевление, которые вы все 
эти годы давали мне и принцу 
Филиппу».

Президентом 
Финляндии стал 
консерватор 
Ниинисте

На выборах президента 
Финляндии победу 

одержал 63-летний консерва-
тор, бывший министр финансов 
Саули Ниинисте. Он получил 
63% голосов. Его соперника Пек-
ка Хаависто поддержали 37% из-
бирателей.

Саули Ниинисте станет пер-
вым финским президентом-кон-
серватором за пять десятилетий. 
Он сменит на посту президента 
Тарью Халонен, которая закан-
чивает свой второй президент-
ский срок. Она была одним из са-
мых популярных глав государств 
в финской истории. 

Папа Римский 
надеется  
на скорую весну

Большая часть Европы по-
крывается снегом и ис-

пытывает нехарактерные низкие 
температуры. В Украине столбик 
термометра опустился до -33 
градусов Цельсия. Количество 
умерших от морозов составляет 
более 130 человек.

В Боснии вертолетами сбра-
сывают еду в отрезанные снегом 
деревни, в Сараево парализова-
на вся транспортная система.

В Риме осадков выпало боль-
ше, чем за четверть века. Папа 
Римский, обращаясь к паломни-
кам, сказал, что надеется на ско-
рую весну.

Новый лидер 
Испанской 
социалистической 
рабочей партии — 
Альфредо Перес 
Рубалькаба

Он в течение 30 лет за-
нимал видные по-

сты в социалистической партии, 
а в последнем правительстве 
социалистов был первым заме-
стителем председателя прави-
тельства и министром внутрен-
них дел.

Почти неделю 
в каире 
продолжаются 
столкновения 
между толпами 
протестующих   
и полицией

Толпы молодых людей вре-
мя от времени отступают, 

а затем вновь атакуют полицей-
ских, забрасывая их камнями и 
бутылками. Полицейские, обо-
роняющие Министерство вну-
тренних дел, пока удерживают 
свои позиции, уворачиваясь от 
летящих в них предметов и об-
стреливая нападающих граната-
ми со слезоточивым газом.

В Ливии начался 
первый судебный 
процесс над 
сторонниками 
бывшего 
руководителя 
страны Муаммара 
каддафи

Перед военным судом 
в Бенгази предстал 41 

человек. Сторонников экс-
диктатора обвиняют в том, что 
они незаконными методами 
пытались подавить восстание 
против режима Каддафи. Кро-
ме того, по версии обвинения, 
подсудимые создали в тюрьме 
преступную группу и помогли 
бежать другим заключенным. 

Воскресные слушания про-
ходили под усиленной охраной 
и длились недолго. Следующее 
заседание решили провести 15 
февраля.

Тайна 
любовницы 
кеннеди

камп’ютар будзе кiраваць аўто
Над яго стварэннем 

працуюць навукоўцы  
Швейцарыi. Iхнi камп’ютар 
зможа фiксаваць намеры 
кiроўцы раней, чым той iх 
ажыццявiць, і аналiзаваць 
іх. Калi намер правiльны — 

дапаможа лепш ажыццявiць, калi 
не — заблакiруе яго дзеяннi.

Кiраванне аўтамабiлем з такiм 
камп’ютарам можа адбывацца 
дзякуючы адмысловай шапачцы 
з сэнсарамi. Дзякуючы гэткай 
прыладзе бартавы камп’ютар i 

зможа фiксаваць намеры кiроўцы. 
I вырашаць: дапамагчы кiроўцу 
або — у выпадку надзвычайнай 
сiтуацыi — не дапусцiць яго 
дзеяння.

„Напрыклад, калi кiроўца 
добра ацанiў сiтуацыю i 

хоча павярнуць направа, 
камп’ютар дапаможа яму 
ў правядзеннi згаданага 
манеўру”, — кажуць iнжынеры 
з Дзяржаўнага полiтэхнiчнага 
iнстытута ў Лазане. Навукоўцы 
супакойваюць, што на самай 
справе кiраваць машынай 
надалей будзе кiроўца, а 
камп’ютар толькi праявiць 
клопат пра яго бяспеку.

Венецыянскi 
карнавал

Сёлетнi карнавал у Iталii пачаўся 4 i завершыцца 21 
лютага. Ён праходзiць пад лозунгам „Жыццё — гэта 

тэатр”. Венецыя пераўтварылася ў вялiкi тэатр пад адкрытым 
небам. Амаль тры тыднi тут будуць адбывацца выступленні 
вулiчных артыстаў, балі i канцэрты.

На карнавал не глядзяць, а прымаюць у iм удзел — на-
гадваюць арганiзатары, запрашаючы ўсiх зрабiць „макiяж на 
твары, а не ў душы”.

Президент Финляндии 
шокировала российских 

блогеров поведением  
в самолете

Президент Финляндии Тарья 
Халонен после визита в США 
возвращалась на родину эко-
ном-классом регулярного рейса, 
стараясь ничем не привлекать 
к себе внимания. Россияне, ле-
тевшие тем же рейсом, искренне 
завидовали финнам, вспоминая, 
с какой помпой привыкли пере-
двигаться российские руководи-
тели.

«За 5 минут до взлета на борт 
регулярного рейса «Нью-Йорк—
Хельсинки» взошла делегация 
из 7 человек во главе с прези-
дентом Финляндии, — пишет в 
«Фейсбуке» Tatyana Goldman. — 
Каково же было мое удивление: 
президент сидела всего через 
кресло от меня!”

«Все вошедшие попривет-
ствовали присутствующих, вели 
себя очень скромно, обедали «из 
общего котла», ходили в один ту-
алет и ничем не привлекали вни-
мания. Видели бы вы гордые и 

счастливые лица финнов. В этот 
момент я им завидовала», — пи-
шет в своем блоге в Живом жур-
нале Наталья Радулова.

Под записью сразу же появи-
лись одобрительные коммента-
рии. «А я ее как-то в Хельсинки 
в магазине видела, некоторые 
люди подходили, что-то спраши-
вали, видимо, у них это обычное 
явление, молодец она». «Вот это 
президент!» «В Норвегии король 
летает эконом-классом и поту-
сить любит в клубах», — с пло-
хо скрываемой завистью пишут 
блогеры.

В России совершенно дру-
гие привычки: недаром такой 
поддержкой пользуются акции 
«синих ведерок», борющихся с 
чиновничьим беспределом на 
дорогах. Доведенные до бешен-
ства многочасовым перекры-
тием улиц люди нередко резко 
выражают свое неприятие пред-
ставителям власти, в том числе 
руководителям страны. Так, в 
православное Рождество мо-
сковские автолюбители, застряв-
шие в пробках из-за президента 
России Дмитрия Медведева, 
опаздывающего на празднич-
ную службу, проходившую в хра-
ме Христа Спасителя, встретили 
кортеж главы государства воз-
мущенным бибиканьем.

Василий СТЕПАНОВ.

Иранский спутник
В Иране запущен на околоземную орбиту спутник, целью 

которого, как сообщает агентство France-Presse, являет-
ся «наблюдение за поверхностью Земли».

Расчетной орбитой спутника является траектория с мини-
мальным расстоянием от Земли 250 километров и максималь-
ным — 370 километров. Эти данные привел глава иранского 
космического ведомства Хамид Фазели, которого цитирует офи-
циальное иранское агентство IRNA.

У сосеДей

4 февраля в Москве 
прошли сразу четыре 
манифестации. 
Самыми крупными 
стали шествие «За 
честные выборы» и 
«антиоранжевый 
митинг» в поддержку 
Владимира Путина,  
собравшие  примерно по 
сто тысяч человек.

Газета «Новые известия» 
пишет, что на Якиманку 

вышли люди, выступающие за 
честные выборы, свободу по-
литзаключенным, политические 
реформы. На Поклонную — те, 
кто против «оранжевых револю-
ций», американского империа-
лизма, а главное — против своих 
сограждан, которые мыслят ина-
че. Смысл одной акции — поиск 
союзников, смысл другой — по-
иск врагов. На Болотной люди 
митинговали против власти, кон-
кретно — против Путина. На По-
клонной гнев был направлен как 

В Москве прошли митинги:  
добровольный — за честность и принудительный — за Путина

раз против тех, кто «не с нами».
Газета «Коммерсантъ» со-

общает, что журналисты ряда 
подмосковных СМИ получили 
от местных чиновников памятку 
с советами о том, как правиль-
но освещать прокремлевские 
митинги. В случае с Поклонной 
горой выполнить требования 
этого документа было бы крайне 
сложно. Например, чиновники 
требовали обязательно упомя-

нуть «самодельные плакаты в 
руках у митингующих». Един-
ственный выполнимый пункт 
памятки рекомендовал «не пока-
зывать и не упоминать» партию 
«Единая Россия». Действитель-
но, на митинге не было флагов с 
символикой партии, а выступав-
шие даже изредка ругали ее за 
бюрократизм и «равнодушие к 
проблемам простых людей».

Несмотря на все старания 

властей согнать на путинский 
митинг как можно больше наро-
ду и представить его как самый 
многочисленный, это не совсем 
получилось. Многие из тех, кто 
был вынужден ехать туда, про-
сто приезжали, отмечались и 
уезжали обратно, продолжают 
«Новые известия». Окрестности 
Поклонной горы были заставле-
ны автобусами: в Москву людей 
привезли из Самары, Ульянов-
ска, Белгорода, Брянска и других 
российских городов.

Президент Института на-
циональной стратегии Михаил 
Ремизов считает, что «для лояли-
стов это была проба сил, потому 
что им впервые удалось собрать 
такой многочисленный митинг, а 
для оппозиционеров это смотр 
сил в преддверии решительных 
выступлений после президент-
ских выборов», пишет «Россий-
ская газета».

Эксперты не исключают, что в 
конце февраля Москву может за-
хлестнуть волна уличных акций.

Андрей РУСАКОВИЧ.

Оппозиция Сирии:  
вето России и китая — лицензия на убийство
Россия и Китай предоста-

вили правительству Си-
рии «лицензию на убийство», за-
явили представители сирийской 
оппозиции, после того как эти 
страны наложили вето на ре-
золюцию ООН о ситуации в Си-
рии, где с марта прошлого года 
продолжаются вооруженные 
столкновения между армией и 
противниками действующего 
режима.

«Сирийский национальный 
совет возлагает вину на прави-
тельства обеих стран (России 
и Китая) за эскалацию убийств 
и геноцида, и считает их безот-
ветственный шаг лицензией си-
рийскому режиму осуществлять 
безнаказанные убийства», — го-
ворится в заявлении СНС.

Резолюция ООН, призывав-
шая Сирию к «политическому 
переходу к демократии и поли-
тическому плюрализму», была 

поддержана 13 странами Совбе-
за ООН. Вето со стороны России 
и Китая вызвало негативную ре-
акцию и у западных дипломатов. 
Так, американский представи-
тель в ООН Сюзан Райс заявила, 
что теперь «руки России и Китая 
будут в крови». С резким осужде-
нием позиции России и Китая по 
Сирии выступили в воскресенье 
официальные представители Ве-
ликобритании и Франции. Они 
выразили мнение, что действия 
России и Китая могут привести 
к ожесточению противостояния 
внутри Сирии, которое в любой 
момент может вылиться в граж-
данскую войну.

Глубокое сожаление по по-
воду вето высказал и генераль-
ный секретарь ООН Пан Ги Мун, 
отметив, что подобные преце-
денты подрывают имидж орга-
низации. Также позицию Москвы 
осудила Организация исламско-

го сотрудничества, в которой 
Россия является участником-на-
блюдателем. Тунис, ранее объ-
явивший о решении разорвать 
дипломатические отношения с 
Дамаском, призвал все арабские 
страны последовать его приме-
ру.

В ливийской столице Трипо-
ли возле российского посоль-
ства прошла акция протеста в 
связи с позицией России по си-
рийской резолюции, в ходе ко-
торой собравшиеся скандирова-
ли антироссийские лозунги. Как 
сообщает МИД РФ, демонстран-
ты забрались на крышу посоль-
ства, спустили российский флаг 
и повредили несколько камер 
наблюдения. Вместе с тем, от-
мечается в сообщении МИД, су-
щественного ущерба нанесено 
не было, и никто из работников 
дипмиссии не пострадал.

Валерий КРАВЧУК.

Любовница Джона Кен-
неди написала мему-

ары, в которых рассказала о 
своей романтической связи с 
президентом США.

Американский таблоид 
New York Post опубликовал 
отрывки из книги под назва-
нием “Once Upon A Secret” 
(что можно перевести как 
“Была такая тайна”), которую 
написала Мими Элфорд — 
бывшая практикантка Белого 
дома.

Элфорд рассказывает, как 
в 1962 году, когда ей было 19 
лет, Джон Кеннеди лишил ее 
невинности после того, как 
пригласил ее поплавать в 
бассейне Белого дома. Их ро-
ман длился полтора года: от-
ношения Кеннеди с Элфорд, 
которая тогда носила фами-
лию Бердсли, продолжались 
и после того, как та окончила 
свою практику в президент-
ской администрации. Автор 
мемуаров утверждает, что по-
следний раз она спала с Кен-
неди всего за несколько дней 
до его убийства в 1963 году.

Лучшие политики столетия?
Всероссийский центр изучения общественного мнения (ВЦИОМ) обнародовал данные не совсем 

обычного опроса, который должен был определить лучшего политика столетия.
Социологи решили выяснить, при каком руководителе  страны в последние 100 лет Россия разви-

валась в правильном направлении, задав соответствующий вопрос респондентам. Лидером оказался 
Владимир Путин (61%), далее следует Дмитрий Медведев (54%), за ним — Леонид Брежнев (39%), Ни-
колай II (31%), Владимир Ленин (28%), Иосиф Сталин (28%), Никита Хрущев (24%), Борис Ельцин (17%) 
и Михаил Горбачев (14%).

Всероссийский опрос ВЦИОМ проводился в 138 населенных пунктах 46 областей, краев и респу-
блик России. Были опрошены 1600 человек. Статистическая погрешность не превышает 3,4%.
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Дарэчы

р о з г а л а сл ю с т э р К а

мемУары

Станислав ШУШКЕВИЧ 

Наброски первого
без межаў лёсытрагеДия

Мавзолей и Кремль
«Совок», не стремящийся попасть в мав-

золей, должен был по меньшей мере 
вызывать подозрение. Но к мавзолею меня не 
тянуло, а венки к нему возлагал; и к телу вождя 
по ступенькам мавзолея опускался, когда нас, 
проректоров по научной работе ведущих уни-
верситетов СССР, ежегодно собирали в Москве, 
где мы получали наставления и инструкции, как 
работать дальше. Первоначально ведущими на-
зывали университеты, в которых один препо-
даватель приходился менее чем на 8 студентов, 
потом слово «ведущий» никаких преимуществ 
не давало и служило просто похвалой вузу со 
стороны министерства.

Важным элементом нашей программы счи-
талось коллективное посещение мавзолея. 
Увильнуть от этого почетного дела было невоз-
можно. Считалось, что нам оказывается великое 
уважение: не нужно было стоять в длиннющей 
общей очереди. Для коллективных посещений 
по заранее поданным заявкам была своя от-
дельная очередь.

приходилось скрывать. Хорошо знал: выпусти его 
наружу — и в Кремль больше не попадешь. Во-
вторых, делегаты съезда составили никчемное 
меньшинство в толпе важных московских персон, 
приглашенных на прием. Среди них были ветера-
ны со многими орденами и медалями, которые в 
отличие от делегатов довольно громко поносили 
безалкогольные порядки и их авторов — секрета-
рей ЦК КПСС Лигачева и Горбачева. Воспроизве-
сти их совковые речи в точности не совсем удоб-
но. При устранении нецензурщины они звучали 
примерно так:

— Это же надо, до чего страну довели! Позор! 
Раньше, если на таком приеме я, как и любой дру-
гой присутствующий здесь человек, позволил бы 
себе напиться до невменяемости, то никаких бы 
дурных последствий из-за этого не произошло. 
Меня бы аккуратненько усадили в черную «Волгу», 
привезли домой и еще бы долго благодарили за то, 
что я удостоил их чести прием посетить. А теперь? 
Ни мне, ни всем остальным никакого удовольствия. 
Давись осетриной и закусывай апельсинами!

Со съезда общества «Знание» мы выходили 
через Спасские ворота Кремля и шли в гостиницу 

В Москву, к властям

Попасть в Кремль я, наоборот, хотел, но это 
было делом труднореализуемым. И вот в мае 
1987 года меня как председателя минской город-
ской организации избрали делегатом IX съезда 
общества «Знание», и мое желание сбылось.

Быть председателем городской организа-
ции общества «Знание» считалось делом по-
четным и не составляло большого труда. Об-
щественная работа такого рода не требовала 
особых затрат времени. Почти все вопросы ре-
шались по телефону. На углу улиц Комсомоль-
ской и Карла Маркса у меня был кабинет, при-
емная и секретарь, но я там бывал очень редко и 
недолго — час-другой в неделю по расписанию 
приема по личным вопросам. Всю работу вела 
мой заместитель, находившаяся на оплачивае-
мой должности, восседавшая в «моем» кабинете 
на «моем» кресле и командовавшая «моим» се-
кретарем. Несколько членов правления собира-
лись раз в три месяца и одобряли проделанную 
работу. Лишь несколько раз мой заместитель не 
могла выдержать атаку лекторов-марксистов, 
желавших увеличения квоты читаемых ими го-
норарных лекций. Тогда она звонила мне и про-
сила о помощи. Я поручал ей передать стражду-
щим гонораров: жду их тогда-то, то есть в часы 
приема. Когда приходили, объяснял, что знаю, 
насколько они хорошие лекторы, но, мол, труд-
но с деньгами, поэтому просил прочесть две-
три безгонорарные лекции, как это делают не-
которые другие лекторы и я, после чего страсти 
угасали, и мы мирно расставались.

IX cъезд общества «Знание» происходил в 
Грановитой палате Кремля. Кроме стандартных 
заклинаний «Даешь перестройку!», «нести зна-
ния в массы», «сконцентрировать усилия», «улуч-
шить», «расширить», «не допускать и всемерно 
поощрять» я на нем ничего не услышал. Однако 
было довольно много встреч с интересными 
людьми, мероприятий и событий, сопутствую-
щих съезду. Делегаты были «удостоены чести» 
сделать общий снимок в обстановке кремлев-
ской роскоши. Я на этом снимке — крайний 
слева в предпоследнем ряду. Из тех, кто у нас 
в республике читал лекции по линии общества 
«Знание», кроме меня на съезде были лишь два 
человека — академик Любовь Владимиров-
на Хотылева и тогда еще член-корреспондент 
(позднее — академик) Евгений Михайлович Ба-
босов (соответственно третья справа и третий 
слева в первом ряду). Остальные были партий-
ными вдохновителями, иногда — организатора-
ми лекторской работы с населением.

Запомнился прощальный прием для делега-
тов на верхнем этаже Дворца съездов, на котором 
было множество для кого-то важных лиц. Его труд-
но забыть, потому что, во-первых, прием был аб-
солютно безалкогольным — на нем не было даже 
пива. Этакая крупномасштабная поедаловка вкус-
ных, почти невиданных в обычной жизни яств с 
долгими тостами в честь КПСС, ее предводителей 
и союзных руководителей общества «Знание».

Чоканье фужерами с соком или лимонадом 
меня, конечно же, раздражало, но раздражение 

«Россия», где нас поселили. Увидел на спуске от 
Красной площади к Москва-реке самолет, похо-
жий на наш АН-2, но поменьше размерами и кра-
сивее раскрашенный. Подошел к группе зевак у 
самолета и спросил у старшего по званию среди 
находящихся возле самолета милиционеров:

— Не с неба ли он свалился?
— Ну сколько вам, граждане, можно объяс-

нять, что реквизит это для съемок приключен-
ческого фильма. Перекур сейчас у киношников, 
они обедать уехали, а мы реквизит охраняем. 
Расходитесь, пожалуйста.

Я быстренько ушел, чтобы меня не отнесли к 
числу недоверчивых примитивов. Назавтра уз-
нал, что московская милиция — народ с хитре-
цой, квалифицированнее и деликатнее нашей 
минской, а недоверчивые зеваки — совсем не 
примитивы, а видавшие виды москвичи, хорошо 
знающие милицейские уловки. На охранявшем-
ся милицией самолете в Москву, практически 
на Красную площадь, из ФРГ прилетел немецкий 
пилот-любитель Руст, после чего в нашей стране 
почти три десятка военных командиров — про-
фессионалов, имеющих отношение к ПВО, кото-
рым этот любитель утер нос, — расстались со 
своими генеральскими должностями.

В холле гостиницы «Россия» была у меня и не-
простая личная встреча с белорусской детской 
поэтессой Эдди Огнецвет, приехавшей на какое-то 
культурное мероприятие вместе с большой деле-
гацией из БССР. Эдди, моя мать и мой отец были 
однокурсниками, окончившими в 1934 году лит-
фак Высшего педагогического института в Минске. 
Моя мать неоднократно мне говорила, что Эдди 
— единственная ее подруга, которая осталась с ма-
мой в самых дружеских отношениях после того, как 
осудили отца. Многие другие отвернулись от жены 
«врага народа» или же просто перестали узнавать. 
А вот Эдди не отвернулась: встречалась, приходила 
к нам, мама — к ней и т.д. Порядочный, достойней-
ший человек, эта Эдди, говаривала мама.

И вот вернулся отец и рассказал следующее. 
От него требовали в тюрьме, чтобы он написал 
доносы на нескольких человек, за что его обеща-
ли освободить. Отец категорически отказывался, 
тогда его начали убеждать, что все так делают. 
Это взаимовыгодный шаг, в итоге всех пожурят и 
отпускают на свободу. Отец не верил и продол-
жал отказываться. Тогда ему показали доносы на 
него, написанные рукой Эдди Огнецвет (Каган) и 
Алесем Кучаром. Сказали: напишешь на всех, со-
беретесь на воле вместе и вдоволь насмеетесь — 
всех отпустим и дело закроем, так как все осозна-
ли все, что требуется. Отец отказался.

Что мог сказать я Эдди Семеновне в вести-
бюле гостиницы «Россия» на ее слова: «Ну что 
же это ваш папа такое обо мне говорит?» Сказал, 
что не могу быть судьей, тем более судьей по-
ступков своих родителей. Мама к этому времени 
умерла, и вспоминать, что она говорила об Эдди 
Семеновне только хорошее, мне не хотелось. Я и 
мысли не допускал, что отец рассказал что-то не 
совсем точно. Такого с ним никогда не было.

(Продолжение  следует. )

1986 год. Проректоры по науке университетов СССР в очереди к мавзолею 
Ленина. Я тоже здесь — в берете предпоследний с левого края.

IX Съезд Всесоюзного общества «Знание».
Москва, Кремль, 27—28 мая 1987 года.

(Продолжение. Начало на 5-й стр. )

Павел Мінцкевіч — паляк 
з Беларусі і Радаслаў 

Дамброўскі — беларус з 
Польшчы разам здзейснілі 
сімвалічнае падарожжа па 
польска-беларускім памежжы. 
Каб паказаць еднасць дзвюх 
культур і роднасць жыхароў 
суседніх тэрыторый, дарослыя 
мужчыны ездзілі па сельскіх 
дарогах дзвюх краін на ровары-
тандэме.

“Была адна праблема, — 
усміхаецца Радэк. — Нават той, 
хто сядзеў ззаду, хацеў кіраваць 
роварам, круціць рулём. Так 
што прыйшлося неяк шукаць 
кампраміс, каб нармальна 
рухацца ўдвух, хоць улада ў таго, 
хто спераду”.

Хлопцы аб’ехалі шмат сёлаў 
на памежжы, дзе людзі дзяліліся 
сваімі праблемамі і дзівіліся 
вінтажнаму ровару.

Двое мужчын  
на адным ровары 
Польскі беларус і беларускі паляк на ровары-
тандэме аб’ехалі памежyю зону дзвюх краін — 
Беларусі і Польшчы.

Радэк і Павел так і не 
змаглі ўзгадаць, як узнікла ідэя 
падарожжа. У кожнага свае 
справы і штодзённыя турботы. 
Радэк жыве ў Беластоку з жонкай і 
сынам, займаецца журналістыкай 
і грамадскімі праектамі. Дарэчы, 
доўгі час Дамброўскі, як і яго 
жонка Ілона Карпюк, з’яўляўся 
старшынёй Беларускага 
аб’яднання студэнтаў і ладзіў 
фестываль “БАСовішча”. Павел 
Міцкевіч родам з Гродна, мае карту 
паляка і вучыцца ў Беластоку.

На пытанне, што ў 
падарожжы было самым цяжкім, 
Радэк з усмешкай адказаў “левыя 
павароты”. Іншыя падрабязнасці 
распавядзе стужка пра 
вандроўку “На тандэме па 
памежжы”, якую спадзяюцца 
прэзентаваць адразу у дзвюх 
краінах.

“Разлічваем паказаць яе, 

прынамсі, у Варшаве, Мінску, 
Кракаве, — прызнаўся Радаслаў 
парталу budzma.org. — Пакуль 
шукаем кантакты і магчымасці 
рэалізацыі. Вельмі хацелася б 

паказаць гэты фільм у некалькіх 
беларускіх гарадах і, натураль-
на, у тых месцах, дзе мы яго 
здымалі”.

Марыя МАЛЕВІЧ.

за КаДром

В Латвии завершились съемки 
фильма по повести Быкова
Сложнопостановочная историческая картина была снята за 28 дней. 

Над фильмом в «В тумане» 
по мотивам повести Ва-

силия Быкова работает извест-
ный режиссер Сергей Лозница. 

«В тумане» — международный 
кинопроект, в его производ-
стве участвуют MA.JA.DE Fiction 
(Германия), кинокомпания «Джи 

Пи» (Россия), Rija Films (Латвия), 
Lemming Film (Нидерланды), 
а также телеканал ZDF/ARTE 
(Германия), Фонд поддержки 

европейского кино EURIMAGES. 
Права на всемирные продажи 
картины принадлежат компании 
Match Factory.

В группе работали латыши, 
литовцы, немцы, русские, бело-
русы, поляки, румыны, чехи —  
всего на площадке звучало де-
вять языков. «Мы все служили 
общему делу, и я уверен, что 
гармония, царившая на съемоч-
ной площадке, воплотится на 
экране», — отметил Сергей Лоз-
ница.

Сергей Лозница называет 
фильм, в основе которого одно-
именная повесть Василя Быкова, 
драмой «о человеке, пытающем-
ся сделать моральный выбор в 
аморальных обстоятельствах». 
Действие картины происходит 
на территории оккупированной 
немцами Беларуси в 1942 году. 
Путевого обходчика Сущеню 
ложно обвиняют в сотрудниче-
стве с оккупантами. Два партиза-
на приезжают к Сущене на хутор, 
чтобы совершить расправу над 
предателем. Сущеня надеется 
доказать свою невиновность...

Премьера фильма «В тума-
не» ожидается весной 2012 года.

слышали?

Шэсць гадоў таму 
наша газета 
расказвала пра тое, 

як складвалася жыццё Таццяны 
і Сяргея. Не буду вяртацца зноў 
да той гісторыі, адзначу толькі, 
што, пераасэнсаваўшы памылкі 
маладосці, абое ў рэшце 
рэшт прыйшлі до Бога. І самі 
пазнаёміліся ў касцёле. Далі 
зарок перад Богам, што больш 
ніколі не будуць ужываць 
алкаголь. Праўда, высветлілася, 
што Таццяна па стане здароўя 
не можа мець сваіх дзяцей, 
але ж новае жыццё толькі 
пачыналася... І сёння яны ўжо 
гадуюць семярых дзетак, якіх 
усынавілі з дзіцячых дамоў.

Іх СяМ’я
Мінчане Таццяна і Сяргей усынавілі ўжо семярых дзяцей, і, магчыма, 
гэта не мяжа. Карэспандэнт “Народнай Волі” наведаўся да іх у госці…

…У пярэднім пакоі мяне 
сустракаюць гаспадары кватэры, 
малеча з цікаўнымі вачыма, кот і 
сабака ростам з невялікае цяля. 
Ветлівыя дзеткі працягваюць 
рукі, каб “паздароўкацца”, 
радасны сабака стараецца 
заскочыць на плечы…

— Пазнаёміліся мы з 
Сяргеем у 1999 годзе, праз тры 
гады ажаніліся, — Таццяна на 
кухні гатуе каву і распавядае: 
— Вырашылі, што без дзяцей 
— ніяк. Даведаліся, што трэба 
для ўсынаўлення, і такім чынам 
у 2006 годзе Андрэйка стаў, як 
кажуць, нашым першынцам. Гэта 
было, здаецца, як учора. Я тады, 
як толькі яго ўбачыла, адразу ж 

заплакала. Двухгадовы Андрэй 
таксама загаласіў.

— Андрэйка спалохаўся, — 
далучаецца да размовы Сяргей. 
— Бо ў дзіцячых дамах маленькія 
дзеці прызвычайваюцца да таго, 
што калі да іх нехта і прыходзіць, 
дык абавязкова каб забраць 
у бальніцу на ўколы ці яшчэ 
куды-небудзь. Самае страшнае, 
што там дзеці наогул амаль 
не плачуць. Пішчаць, вішчаць 
— гэта так. Але не плачуць, 
бо ўсё роўна ніхто не падыдзе 
і не супакоіць. Тата і маці не 
прыйдуць.

Свайго першага 
сына бацькі выбіралі з 
фотаальбома Нацыянальнага 

цэнтра ўсынаўлення. Узялі 
добраславенне ў епіскапа. 
Сяргей паглядзеў на фотаздымак і 
ўсклікнуў: “Дык гэта ж копія майго 
брата ў дзяцінстве!” Працэдура 
ўсынаўлення шмат часу не заняла, 
неабходныя дакументы сабралі 
прыкладна за паўтара месяца. 
Думалі, што будуць праблемы 
з жыллёвай плошчай (на той 
час яны мелі невялікі пакой у 
кватэры), але гэта аказалася 
неістотным. Галоўнае — каб 
бацькі былі ў стане матэрыяльна 
забяспечыць выхаванне дзіцяці. 
Бо калі заробак добры, дык 
кватэру можна і здымаць.

— Трэба было не менш 
за дзесяць разоў сустрэцца з 

Андрэем, каб ён прызвычаіўся 
да нас, — успамінае маці. — Каб 
дзіця прыняло новых бацькоў. 
Перад тым, як мы яго забіралі, 
Андрэйка патрапіў у бальніцу 
з атытам. Пачалі наведваць, 
ён ацаніў клопат — пайшоў на 
кантакт. Бо ў дзіцячых дамах 
малыя вельмі замкнёныя. Яны ж 
перажылі трагедыю. Андрэйку, 
напрыклад, у дзіцячы дом забралі 
з прытона з запаленнем лёгкіх. 
Калі мы ў першы раз прывезлі 
яго дадому, у яго, напэўна, ад 
перажыванняў аж праблемы са 
страўнікам пачаліся. Чалавечак 
усё разумеў, але быў запалоханы. 
Нават ад кошкі два тыдні ўцякаў. 
Ён уваходзіў у новы свет. Спаў 
пастаянна ў мяне на жываце. З 
часам “адтайваў”, яму ўсё было 
цікава. Адаптацыя праходзіла 
недзе год. Змянялася псіхалогія, 
што была ў дзіцячым доме, разам 
з сынам мяняліся і мы. Дзеці 
павінны адкрыцца, зразумець, 
што іх не падмануць. Што гэта 
іх родны дом, дзе не трэба ні 
абараняцца, ні выжываць.

— З Андрэйкам мы хацелі 
забраць і Паўліка, але нам сказалі, 
што лепш не спяшацца, — дадае 
Сяргей. — Маўляў, не так проста 
будзе і з адным, прыглядзіцеся… 
Прыглядзеліся. І недзе праз 
год наша сям’я папоўнілася 
трохгадовым Паўлушкам і 
двухгадовай Алінкай. Яшчэ праз 
год узялі Святлану і Міколку. 
Дарэчы, Светачка пайшла толькі 
да Таццяны, хоць яе хацелі 
забраць каля дзесяці пар. 
Проста не адыходзіла! Павісне 
на шыі — і ўсё. Мне і зараз дзеці 
па спіне ходзяць, масаж робяць, 
а Святлана — да мамы. Яна, да 
слова, вельмі падобна на маці 
Таццяны.

— Але ж і пасля гэтага нам, 
як кажуць, не жылося спакойна, 
— усміхаецца гаспадыня. — І 
паўтара года таму ўсынавілі яшчэ 
двух дзяцей. Такім чынам, зараз у 
нас сямёра. Самай маленькай — 
Аленцы — тры гады. А Андрэю, 
Паўліку і Міколку споўніцца па 8 
гадоў у адзін дзень — 14 лютага, 
на Дзень Святога Валянціна! Так 
ужо атрымалася...

Калі ў Таццяны і Сяргея 
было пяцёра дзяцей, ім далі 
чатырохпакаёвую кватэру. 
Праўда, не проста так, а 
давялося даплачваць. Штомесяц 
неабходна разлічвацца за 
крэдыт. Але яны стаяць у чарзе 
яшчэ на адну кватэру. Сям’я ж 

павялічылася...
— Фінансаў, безумоўна, 

не хапае, таму я, напрыклад, 
працую на трох работах, 
— тлумачыць бацька. — 
Арганізоўваю дзіцячыя 
фестывалі, наладжваю 
музычныя інструменты, маю 
занятак у дабрачынным 
цэнтры “Карытас”. Тры разы 
ў месяц закупляем прадукты 
на аптовым рынку — крупы, 
алей, нешта яшчэ. Толькі на 
гэта каля паўтара мільёна 
аддаём. Парсюка звычайна 
купляем поўнасцю ў вёсцы. 
Так танней і практычней, бо 
не трэба кожны дзень бегаць 
па крамах. На адзенне страты, 
дзеці ж растуць. Праўда, 
дапамагае дабрачынны цэнтр, 
але практычна ўсе грошы, 
што зарабляем, у месяц і 
разыходзяцца.

Тым часам Таццяна, якая, 
дарэчы, зараз вучыцца на 
сямейнага кансультанта, 
распавядае мне пра таленты 
дзяцей:

— Усе выступаюць на 
фестывалях — граюць, 
спяваюць. Андрэй — 
мастак, паэт, спявае і танцуе, 
займаецца керамікай. Паўлік — 
супергаспадар. Сумкі з магазіна 
прынесці — гэта яго любімы 
занятак. Міколка таксама 
спявае і малюе добра. Алінка 
вельмі любіць рамансы. Нават 
калі кніжку гартае, то нешта 
спявае. Святлана па гаспадарцы 
любіць мне дапамагаць. Віталік 
— сур’ёзны танцор. Вось 
танцуе — і ніколі не ўсміхаецца. 
Аленку вы самі чуеце…

З пакойчыка даносіўся 
дзіцячы спеў: “Алілуя, алілуя!”

— Мы рэгулярна 
стараемся хадзіць усе разам 
у касцёл, старэйшыя дзеці 
наведваюць нядзельную 
школу, — кажа гаспадар. — У 
выхаванні Бога і Любоў ставім 
на першае месца. Трэба, каб 
дзеці жылі па-чалавечы, каб з 
іх Людзі выраслі.

— Сямёра дзяцей — гэта 
мяжа?

— Спачатку гэтых трэба 
крыху на ногі падняць, а 
затым… Чаму б і не? Вы ж 
паглядзіце, колькі ў дзіцячых 
дамах дзетак! Паглядзіце ў 
іх разумныя вачаняткі, у якіх 
надзея. Надзея, што і да іх калі-
небудзь прыйдуць тата і мама…

Алесь СІВЫ.

Наталья Батракова  
презентует новый роман
Книгу «Миг бесконечности» известная белорусская писательница представит 
на XIX Минской международной книжной выставке-ярмарке, которая 
пройдет в столичном выставочном центре «БелЭкспо» с 8 по 12 февраля.

Презентация романа Ната-
льи Батраковой состоит-

ся 9 февраля в 17.00. На встречу 
с читателями придет и автор, 
естественно, она проведет ав-
тограф-сессию. Можно смело 
сказать, что для поклонников 
творчества Натальи Батраковой 
это долгожданное событие. Дело 
в том, что автор нашумевших ро-
манов “Территория души” и “Пло-
щадь Согласия” долго работала 
над новой книгой, по разным 
причинам в течение нескольких 
лет была вынуждена отклады-
вать выход романа. К слову, и на 
выставку книги поступят прямо 
из типографии.

— Я действительно очень 
долго писала этот роман и 
очень долго ждала встречи с чи-
тателями по такому приятно-
му для меня поводу, — говорит 
Наталья. — Творческий процесс 
был сложный, за это время я по-
теряла двух дорогих мне людей, 
которым, собственно, и посвя-
тила этот роман.

Наталья признается, что 
очень волнуется. «Не знаю, как 
читатели встретят роман, 
какие будут отзывы, — говорит 
писательница. — Это уже не та 
Батракова, которую многие 
знают по романам «Территория 
души» и «Площадь Согласия». Я 
постаралась глубже вникнуть 
в некоторые моменты, глубже 
их рассмотреть, докопаться 
до сути. Мне было интересно 
наблюдать за тем, как зарож-
дается любовь между людьми, 
которые, кажется, совсем не 
подходят друг другу. Это роман 
о семейных ценностях, о профес-
сиональной этике, о том, что за 
все наши дела нам приходится 
отвечать в этой жизни».

К слову, два первых романа 
Натальи Батраковой — “Террито-
рия души” и “Площадь Согласия” 
— имели большой читательский 
успех. Роман «Территория души» 
переиздавался шесть раз, «Пло-
щадь Согласия» — четыре. Ба-
тракова не состоит ни в одном из 

События в романе происходят в Минске. Главные герои 
— бизнесмен и журналистка негосударственной газеты.

Вадим Ладышев появился в жизни Кати Проскуриной очень 
вовремя. До этого у нее было все — крепкая семья, любимая ра-
бота, полный материальный достаток. И вдруг ничего не оста-
лось, кроме разбитой машины, синяков да швов на лице, безыс-
ходности и нестерпимой боли в душе. Казалось, единственный 
выход — спрятаться, отрезать себя от остального мира.

Но Вадиму удалось убедить Катю, что жизнь всегда можно 
начать сначала. И все было бы прекрасно, если бы их вдруг не 
настигла роковая ошибка прошлого.

…С чего начинается любовь? Как простить любимому че-
ловеку то, что однажды едва не разрушило твою жизнь? Как 
простить это себе? Признать свою вину — это победа или по-
ражение? И что ждет в итоге — награда или полное забвение?

Миг счастья, миг печали, миг мудрости, миг любви…
Миг бесконечности.
Для одних он — секунда, для других — вся оставшаяся 

жизнь...

о чем НоВый ромаН?

союзов писателей, действующих 
в Беларуси.  «Писатель ты или нет, 
могут сказать только время и чи-
татели», — подчеркивает Наталья.

Мария ЭЙСМОНТ.

у сталіцы  
толькі 54 
доўгажыхары...
За  апошнія 
гады паменела 
доўгажыхароў не 
толькі ў Мінску, але 
і па ўсёй краіне. калі 
верыць падлікам 
Міністэрства працы і 
сацыяльнай абароны, 
то зараз (на пачатку 
2012 года) стогадовую 
мяжу пераадолелі 542 
жыхары Беларусі. З іх 
толькі 84 мужчыны... 
Летась тых, хто 
размяняў сто і болей 
гадоў, было 560 
чалавек, а пазалетась 
— 637...

“Крывая” доўгажыхар-
ства за апошнія чаты-

ры гады прыкметна папаўзла 
ўніз. У 2007 годзе ў Беларусі 
пражывала 696 чалавек, якім 
стукнула па 100 і болей гадоў. 
14 з іх адзначылі свой 110-ы 
дзень нараджэння. Самай 
старэйшай жанчынай на той 
час была Ганна Рагель, якой 
спонілася 118 гадоў. Гэтулькі 
ж было і мінчанцы Ганне 
Барысевіч, але яна ў 2007-м 
памерла.

Як і ў мінулыя  гады, самая 
вялікая колькасць старых, якім 
пераваліла за сто, — на Грод-
зеншчыне, тут іх аж 128 чала-
век. А найменшая — калі браць 
у пераліку на шчыльнасць 
насельніцтва — у сталіцы. Тут 
толькі 54 доўгажыхары...

У сусветнай геранталогіі 
ўсё яшчэ няма пэўнасці адносна 
таго, ці ёсць працягласць жыц-
ця — раз і назаўсёды дадзеная 
нязменная катэгорыя. Напры-
клад, прафесар геранталогіі з 
Фінляндыі Тыну Рантанен (ён 
з’яўляецца членам Сусветнай 
арганізацыі аховы здароўя ў 
Жэневе) упэўнены, што існуе 
выразная мяжа працягласці 
чалавечага жыцця. “У нас ёсць 
дакументальныя сведчаннні 
пра людзей, якія жывуць у 
межах 120 гадоў, — кажа ён, 
— але няма дакументальна 
пацверджанай праўдзівай 
інфармацыі пра людзей, якія 
жылі б больш за 120 гадоў. Мы ў 
геранталогіі сёння вызначылі 
ўзрост 100 гадоў у якасці 
мяжы доўгажыхарства. Паміж 
герантолагамі свету, праўда, 
ідуць дыскусіі: ці не вызначыць 
узрост 95 гадоў у якасці мяжы 
доўгажыхарства... Але гэта 
пакуль толькі дыскусія”.

Георгій ПЛАТОНАЎ.

Лицеист повесился  
из-за несчастной любви
Учащийся Климовичского государственного 
профессионального лицея №14 покончил жизнь 
самоубийством из-за несчастной любви.

Парень весь день, 4 февра-
ля, провел с отцом, помо-

гая ему ремонтировать машину. 
Вечером, когда молодой чело-
век сидел дома за компьютером, 
кто-то позвонил и сказал, что де-
вушка ему изменяет, на это он от-
ветил, что они уже расстались. 5 
февраля около 6 часов сын ушел 
от отца к бабушке с дедушкой. В 
этот день они планировали сно-
ва заняться ремонтом машины. 
Когда отец позвонил около 9 ча-
сов и попросил пригласить сына 
к телефону, его стали искать, и 
дедушка обнаружил внука по-
вешенным на дереве в собствен-

ном саду.
Как сообщили belta.by в ко-

миссии по делам несовершен-
нолетних облисполкома, с на-
чала 2012 года в Могилевской 
области целенаправленно себя 
лишили жизни двое несовер-
шеннолетних, а также зафикси-
ровано 4 попытки самоубийства. 
«Ситуация нездоровая, если 
учесть, что за весь прошлый 
год на Могилевщине покончили 
жизнь самоубийством трое не-
совершеннолетних, а в новом 
году не прошло и двух месяцев, 
уже имеем две гибели», — сказа-
ли специалисты.

сВецКая хроНіКа

Але цяпер расійскі «ка-
роль гламуру» заявіў, 

што хутка мае намер ажаніцца. 
Абранніцай Зверава стала мала-
дая беларуская спявачка Алена 
Галіцына, якая робіць кар’еру на 
расійскай эстрадзе.

Хто такая Алена Галіцына? 
Вось што напісана на яе сайце: 
“Нарадзілася ў беларускім Палессі. 
Калі Алене споўнілася 16 гадоў, 
прыгожую харызматычную 
дзяўчыну запрасілі на працу 

ў мадэльнае агенцтва. Лена 
ўдзельнічала ў модных паказах і 
фотаздымках, якія праводзяцца 
па ўсім свеце. У гэты ж час Лена 
спрабуе сябе ў якасці вядучай, 
атрымлівае тытул «Лепшая 
вядучая года» Віцебскай вобласці. 
У складзе групы карэспандэнтаў 
тэлеканала «РТР» Лена 
пераязджае ў Мінск, а адтуль 
пазней у Маскву.

У апошнія гады Лена жыве ў 
Лондане, здымаецца ў кіно».

Сяргей Звераў жэніцца  
з беларускай спявачкай
Дагэтуль хадзілі чуткі, што вядомага цырульніка не 
цікавіць жаночы пол.

ПрэзеНтацыя

«Правілы: не здымай 
штаны ў акварыуме!» — 

дэбютны раман аўтара. Часткова 
кніга грунтуецца на рэальных 
падзеях: у Сінціі трое дзяцей, і ў 
аднаго з іх аўтызм. Гэта твор аб 
прыняцці сябе і навакольных, 
пра радасць дружбы і кахання. 

«Правілы:  
не здымай штаны  
ў акварыуме!»
У Мінск прыязджае вядомая амерыканская 
дзіцячая пісьменніца Сінція Лорд, аўтар дзіцячага 
бестселера «Правілы». 9 лютага яна прэзентуе 
свае кнігі на 19-й Мінскай міжнароднай кніжнай 
выставе-кірмашы.

Амерыканскую літаратуру прадставіць у выставе не 
толькі Сінція Лорд. У Пасольстве ЗША ў Рэспубліцы 

Беларусь адзначаюць, што на іх стэндзе будуць прадстаўлены 
лепшыя сучасныя амерыканскія кнігі. Наведвальнікі будуць 
мець магчымасць даведацца аб праграмах амбасады ЗША, а 
таксама спецыяльнай і інклюзіўнай адукацыі ў амерыканскіх 
універсітэтах.

Жадаючыя праверыць свае веды па гісторыі 20-летніх 
адносін ЗША і Беларусі змогуць прыняць удзел у камп’ютарнай 
віктарыне.

Аліна ВЕТРАВА.

«Народная Воля» в Твиттер:  
www.twitter.com/narodnaya_volya

Правілы простыя: «Калі не хочаш 
адказваць, задай пытанне. Не 
выкарыстоўвай два словы, калі 
досыць аднаго. Часам людзі 
смяюцца. А часам — кпяць. Маму 
абдымаць можна і трэба, а 
касіра ў відэапракаце — ні ў якім 
выпадку».

«Народная Воля» Вконтакте:  
www.vk.com/club31665427

Ад холаду 
пацярпелі 
129 мінчан

Ад х а л а д о в а й 
траўмы ў Мінску 

загінулі 4 чалавекі, прычым 
двое былі нецвярозымі.

Летась за такі ж перыяд 
пацярпелых было 274. Пра 
гэта паведаміў старшыня 
камітэта па ахове здароўя 
Мінгарвыканкама Віктар 
Сірэнка на аператыўнай 
нарадзе Мінгарвыканкама.

Па яго словах, за 
тры мінулыя месяцы на 
вуліцах і ў парках, у скля-
пах і пад’ездах падабралі 
76 пацярпелых з дыягна-
зам “пераахаладжэнне”. З 
дыягназам «адмаражэн-
не» паступілі 53 чалавекі. 
Каля 30% пацярпелых былі 
нападпітку.

НаДВор’е

Зноў будуць 30-градусныя маразы

Гэта ўжо стала тыповым 
для МКАД: спачатку ў 

дробнае ДТЗ трапляе адзін ці 
два аўтамабілі. Яго ўдзельнікі 
выходзяць на праезную част-
ку, і іх збіваюць едучыя следам 
машыны. Мяркуючы па ўсім, 
менавіта так развіваліся падзеі 
вечарам у мінулую суботу на 
знешнім баку Мінскай кальца-
вой дарогі.

Спачатку ў агароджу 
ўрэзаўся BMW 5-Series, з са-
лона выйшлі вадзіцель і двое 
пасажыраў. А праз некаторы час 
іх збіў Peugeot 406, паведамляе 
прэс-служба Мінскай ДАІ.

Кіроўца і пасажырка  
атрымалі, паводле папярэдніх 
даных, цяжкія траўмы. У хлоп-
ца пералом перадплечча, а 
ў дзяўчыны — сцягна. Яны 
дастаўлены ў бальніцу. У ДАІ 
таксама зачыталі тлумачэнні па-
сажыра BMW, які ў шпіталізацыі 
не меў патрэбу. Яго таксама 
збіў аўтамабіль, і ён апынуўся 
за агароджай, але змог адразу 
ўскочыць на ногі і падбег да па-
цярпелых.

Па словах вадзіцеля 
аўтамабіля Peugeot, ён убачыў 
«цёмны вялікі прадмет» за 10—
15 метраў, стаў тармазіць, але 
прадухіліць аварыю не змог.

Праблема падвойных 
аварый на МКАД 
абмяркоўвалася неаднаразова. 
Эксперты лічаць, што 
ўкараненне інтэлектуальнай 
транспартнай сістэмы на 
Мінскай кальцавой дарозе 
дапаможа прадухіліць такія 
здарэнні. Мяркуецца, што ды-
спетчар (або аўтаматычная 
сістэма), атрымаўшы даныя аб 
аварыі, адразу ўключыць аб-
вяшчэнне для іншых вадзіцеляў 
з патрабаваннем знізіць хут-
касць, а на светлавых табло 
з’явіцца інфармацыя пра зда-
рэнне, піша auto.onliner.by.

Трапілі ў аварыю,  
а потым пад колы

Яны вернуцца ў 
Беларусь у канцы 

бягучага тыдня, паведаміла 
карэспандэнту БЕЛТА галоўны 
сіноптык Рэспубліканскага 
гідраметэацэнтра Людміла 
Парашчук.

У сярэдзіне тыдня рост 
атмасфернага ціску пачне 
ўзмацняць уплыў халоднага 
антыцыклону з цэнтрам над 
поўначчу еўрапейскай часткі 
Расіі. Снег у многіх раёнах 
спыніцца. У чацвер тэмперату-
ра паветра ў начны час складзе 
мінус 15—20 градусаў, пры пра-
ясненнях яна панізіцца да мінус 
21—26 градусаў. Днём прагна-
зуецца ад 8 градусаў марозу на 
захадзе да мінус 15 градусаў 
на ўсходзе. У пятніцу маразы 
ўзмоцняцца па ўсёй краіне: ноччу 
будзе мінус 20—25 градусаў, пры 
праясненнях да 26—30 градусаў, 
днём — 15—20 градусаў марозу.

У выхадныя маразы 
ўзмоцняцца яшчэ на пару 

градусаў, а ў нядзелю ноччу ча-
каецца мінус 23—30 градусаў, 
месцамі тэмпература паветра 
панізіцца да 31—34 градусаў. Тэм-

пература паветра днём складзе 
мінус 15—20 градусаў, месцамі да 
21—25 градусаў марозу. Пройдзе 
кароткачасовы снег.

громКое Дело

Суд за 
инакомыслие,

3 февраля в Минском 
городском суде рас-

сматривалась кассационная 
жалоба подполковника мили-
ции в запасе Николая Козлова. 
Он требовал отменить решение 
Московского суда Минска о при-
влечении его к административ-
ной ответственности, поскольку 
не совершал мелкого хулиган-
ства, за которое 20 декабря 2011 
года его наказали пятью сутка-
ми ареста. Заседания вел судья 
Минского городского суда Вла-
димир Хробастов. Человек не-
молодой, видимо, опытный.

Однако ему хватило полчаса, 
чтобы «разобраться» в деле и не 
найти оснований, чтобы удов-
летворить жалобу Козлова.

Это решение сенсационным 
не назовешь. Николай Козлов не 
очень-то верил в справедливое 
рассмотрение его жалобы. По-
нимал, что не для того его схва-
тили на улице, вырвали из тол-
пы и впихнули в автобус люди в 
штатском, чтобы потом суд при-
знал их действия незаконными 
(такой сценарий в современной 
Беларуси отрепетирован до ав-
томатизма и редко дает сбои). Но 
ребята в погонах так напортачи-
ли в рапорте, что, казалось, вы-
давать черное за белое на этот 
раз не получится.

Как уже писала «Народная 
Воля», 19 декабря 2011 года 
Николая Козлова задержали 
на пешеходном переходе у Ок-
тябрьской площади, а в рапорте 
указали, что Козлов был задер-
жан совершенно в другом месте 
— у Красного костела. Якобы за 
то, что ругался матом и нарушал 
покой граждан. Но после за-
держания Козлова посадили в 
микроавтобус, потом отвезли к 
Дому офицеров и пересадили в 
другой автобус, в котором какое-
то время продержали еще с че-
тырьмя задержанными, а затем 
отвезли сначала в Октябрьский 
РОВД, а затем в Московский. То 
есть были свидетели, которые 

могли подтвердить, что Николай 
Козлов не был у Красного косте-
ла и не ругался там матом в то 
время, которое указано в мили-
цейском рапорте.

Однако судья Елена Черняк, 
которая рассматривала админи-
стративное дело в суде первой 
инстанции, приняла к сведению 
показания милиционеров, а хо-
датайство Козлова установить 
и допросить свидетелей, кото-
рые были с ним в милицейском 
автобусе, отклонила. А также не 
посчитала весомым доказатель-
ством представленные в суде 
оператором сотовой связи рас-
печатки телефонных разговоров 
Николая Козлова, по которым 
легко устанавливалось, что в то 
время, когда сотрудники мили-
ции приписали ему нарушение 
общественного порядка у Крас-
ного костела, он находился в 
районе Дома офицеров, т.е. Ок-
тябрьской площади!

В Минский городской суд 
Николай Козлов пришел с адво-
катом и свидетелями. Дмитрий 
Сильченко и Александр Сте-
паненко были готовы подробно 
рассказать в суде, как «катались» 
в милицейском автобусе вме-
сте с Николаем Козловым ве-
чером 19 декабря. Двое других 
свидетелей, которые не смогли 
прийти в суд, дали письменные 
пояснения адвокату Козлова, ко-
торые он, к слову, позже в суде и 
зачитал.

Но как проходило 
это заседание?

В большом зале. Кабинет су-
дьи Хробастова вместить всех, 
кто пришел на это слушание, не 
мог. Громкое дело Козлова вызва-
ло интерес у журналистов, пра-
возащитников, общественных 
активистов. Перед началом засе-
дания журналисты высказывали 
предположения, чем все может 
закончиться. Виктор Федорович 
из «Белорусских новостей», ко-

торый пишет о самых «громких 
делах» современной Беларуси, 
предположил, что жалобу Козло-
ва удовлетворят, а дело отправят 
на новое рассмотрение, но потом 
затормозят и спишут за сроком 
давности. О похожем случае жур-
налист писал после президент-
ских выборов 2010 года. Тогда, 
вечером 19 декабря, когда мили-
ция избивала и хватала всех, кто 
был не согласен с результатами 
выборов и пришел на площадь 
Независимости, на Немиге задер-
жали семейную пару — ученых-
биологов, которые ехали на вок-
зал встречать дочь-школьницу. 
Им приписали участие в несанк-
ционированном митинге у Дома 
правительства и осудили. Главу 
семьи на 15 суток, его жену на-
казали штрафом. Выйдя из суда, 
женщина тут же бросилась 
опротестовывать это решение, 
потому что в тот вечер они с 
мужем и близко не были около 
Дома правительства. Женщи-
на собрала неопровержимые 
факты — запись с камер виде-
онаблюдения метро, которые 
четко фиксировали: в то время, 
когда, согласно милицейским 
показаниям, семья ученых яко-
бы протестовала на площади 
Независимости, они мирно спу-
скались в минскую подземку, 
чтобы ехать на вокзал встре-
чать дочь. Минский городской 
суд решение суда первой ин-
станции отменил и направил 
дело на новое рассмотрение. 
Но доработка затянулась так 
надолго, что истек двухмесяч-
ный срок давности по админи-
стративным правонарушениям. 

данного постановления пред-
седателю Минского городского 
суда».

— Вам показались незна-
чительными все эти факты? 
— спросил Николай Козлов у 
судьи.

— Все прочитаете в по-
становлении. Хорошо? Сейчас 
я комментировать ничего не 
буду, — ответил судья Хроба-
стов. 

— Вы ответьте: да или нет, 
— настаивал Козлов. — Мне 
просто любопытно. Человек 
же должен чем-то руковод-
ствоваться.

— Комментировать сей-
час ничего не буду, — повторил 
судья Хробастов и удалился из 
зала суда.

В отличие от него, Николай 
Козлов прокомментировал ре-
шение суда:

— Я считаю, что судья Хро-
бастов — бессовестный судья. 
Я не сомневаюсь, что если в 
деле есть хоть малейшая по-
литическая составляющая, 
правосудия нет. Но, видимо, у 
судьи Хробастова — опыт в 
таких делах, он включен в спи-
сок невъездных в страны ЕС бе-
лорусских чиновников.

Говорят, что суд у нас не-
зависимый. Но независимый от 
чего? От совести? От чести?

Николай Козлов намерен 
обжаловать это решение Мин-
ского городского суда. «Если по-
требуется — буду обжаловать 
до самой последней инстан-
ции», — заявил он.

Мария ЭЙСМОНТ.

Т.е. нового разбирательства не 
было, перед учеными никто не 
извинился, и за ложные показа-
ния ни один милиционер ответ-
ственности не понес.

Виктор Федорович предпо-
ложил, что дело Козлова будет 
развиваться по такому же сце-
нарию. Но он ошибся. В данном 
случае наше правосудие отка-
залось даже изображать хоро-
шую мину. Возможно, потому, 
что Николай Козлов, в отличие 
от ученых-биологов, не аполи-
тичный человек. В 2010 году он 
со страниц «Народной Воли» 
на всю страну рассказал о том, 
как в Беларуси фальсифициру-
ются выборы, причем привел 
факт, свидетелем которого был 
сам. В прошлом году заявил на 
всю страну, что «определенная 
часть милиции превратилась 
в организованную преступную 
группу, безнаказанность кото-
рой обеспечивают прокуратура 
и суды».

К слову, одним из первых 
вопросов судьи Хробастова к 
Николаю Козлову был следую-
щий: «Как вы думаете, почему 
вас задержали?»

— Может быть, потому, — 
ответил Козлов, — что я давал 
оценку действиям сотрудников 
милиции, которые работают 
на акциях протеста, молчали-
вых акциях. Может быть, пото-
му, что я долгое время работал 
в Центральном РОВД, я бывший 
сотрудник милиции. А вообще, 
надо спросить у них. Это во-
прос отдельного разбиратель-
ства. Соответствующую жа-
лобу с просьбой разобраться в 

этой ситуации я подал в про-
куратуру. Потому что те со-
трудники милиции, которые, 
не видя меня, не задерживая 
меня, потом составили этот 
рапорт, совершили должност-
ное преступление. 

Николай Козлов предложил 
судье послушать свидетельские 
показания Андрея Милоша, 
который видел, как его задер-
живали в районе Октябрьской 
площади.

Судья Хробастов отклонил 
эту просьбу, заявив, что про-
цессуальный кодекс не предус-
матривает допрос свидетелей в 
суде кассационной инстанции. 
Правда, внимательно прослу-
шал речь адвоката, который 
зачитал четыре свидетельских 
показания и предоставил суду 
другие доводы, свидетельству-
ющие, что сотрудники мили-
ции оболгали Николая Козлова 
и рапорт в отношении него 
сфальсифицировали. Адвокат 
ходатайствовал отменить по-
становление Московского рай-
онного суда и отправить дело 
на новое рассмотрение. При-
общив речь адвоката и четыре 
протокола опроса свидетелей 
к материалам дела, судья Хро-
бастов удалился для принятия 
решения. Выйдя через 5 минут, 
быстренько и невнятно его за-
читал:

«Постановление суда Мо-
сковского района Минска от 20 
декабря 2011 года в отношении 
Козлова Николая Георгиевича 
оставить без изменения, а жа-
лобу без удовлетворения. У вас 
есть 6 месяцев на обжалование 

Что «невыездному» судье  
Владимиру Хробастову до 

 нарушения прав  
Николая Козлова?

или Почему для судьи Минского городского 
суда Владимира Хробастова свидетельские 
показания четырех человек оказались 
ничего не значащими словами?

чУлі?

Выйшаў дзявяты том са збору 
твораў Васіля Быкава

Саюз беларускіх пісьменнікаў працягвае складанне і 
выданне першага ў гісторыі Поўнага збору твораў 
народнага пісьменніка Беларусі Васіля Быкава.

Днямі выйшаў з друку 
9-ы том, які змяшчае 

кінасцэнарыі “Третья ракета”, 
“Альпийская баллада”, “Западня”, 
“Двое в ночи”, “Волчья стая”, “На 
Чорных лядах” і іншыя.

Як паведамляе прэс-служба 
Саюза беларускіх пісьменнікаў, 
творы падаюцца паводле 
храналагічнага прынцыпу на 
мове арыгіналаў: беларускай ці 
рускай. У “Каментарах” да твораў 
падаюцца значныя варыянтныя 
тэксталагічныя разыходжанні.

Рэдактар чарговага збо-
ру твораў Васіля Быкава — 

Алесь Пашкевіч, складанне і 
каментарыі — Сяргея Шапрана.

Аліна ВЕТРАВА.

http://auto.onliner.by
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аПытаННе

Счастье  
быть собой
— Кто вы по профес-

сии?
— К сожалению или к сча-

стью, никто, — эти слова Ека-
терина Федоровна произносила, 
идя со мной по своей персональ-
ной выставке работ из природ-
ных материалов «В соавтор-
стве с природой». — До войны я 
закончила в Ленинграде девять 
классов. Каждый год мама от-
правляла меня и младшего бра-
та в деревню к бабке с дедом. 
Там нас и застала война. Роди-
тели остались в Ленинграде, а 
мы — в оккупации. В первый же 
год бабушка и дедушка умерли. 
Мне было 18 лет, брату 13. Я на-
училась косить, зимой от нечего 
делать — прясть и ткать.

Война закончилась, когда 
мне было 22 года — самое вре-
мя выходить замуж. А потом 
дети пошли. Когда у меня было 
уже трое детей, я закончила де-
сятый класс. Деток оставляла 
с соседкой, а сама училась. Хо-
тела поступить в университет, 
да вот на заочное брали только 
работающих. Куда ни понесу до-
кументы, везде просят справку с 
места работы. В инязе не заме-
тили, что справки нет. Так хоро-
шо сдала экзамены, что сама не 
ожидала. Меня и директор ин-
ститута поздравил, да вот только 
справочку попросил принести… 
Так и осталась неученой. Потом, 
правда, нагнала, даже учебники 
писала. Много раз мне советова-
ли написать диссертацию, мол, 

ПерсоНа

Неинтересных людей и вправду не существует. Но встречаются 
особенные личности, о которых без прикрас можно сказать: они 
делают мир лучше.

Художник Екатерина Федоровна НОВИКОВА — как раз из таких. 
В следующем году она отпразднует большой праздник — 90-летний 
юбилей. Сегодня она рассказала «Народной Воле» о том, как делает 
чудные вещи из природных материалов, с чего начинается счастье и 
как больше полувека прожить в согласии с любимым человеком.

такого уникального матери-
ала нет больше ни у кого. Да 
какая уж тут диссертация, мне 
бы диплом…

Иногда думаю: хорошо, 
что не получила никакой про-
фессии. Всю жизнь я занима-
лась тем, что мне нравится. 
Все что сделаю — дарю. Все 
картины, которые участво-
вали в выставке, обещаны 
детям. Так и говорю: выбирай-
те, но подарю потом, на День 
рождения.

— Продавать свои рабо-
ты никогда не хотели?

— Вся беда в деньгах. Я 
давно убедилась в том, что 
человеку очень мало нужно 
для счастья. Мой сын работа-
ет в Академии наук и так же, как 
я, равнодушен к материальному. 
Он умница, думаю, что мог бы 
Нобелевскую премию получить, 
но не карьерист по натуре. Жаж-
да прославиться у него совер-
шенно атрофирована... Он даже 
не хочет писать диссертацию. 
Все его научные труды систе-
матизировала дочь, но он так и 
не собрался защитить научный 
труд. Ему это не нужно. Хотя чего 
удивляться — я и сама такая…

Спасибо Богу  
и характеру
— Знаю, что у женщин не 

принято спрашивать о возрас-
те, но все же… Поделитесь се-
кретом долголетия?

— Благодарю Бога и харак-
тер. Я не завидую, не жадничаю, 
радуюсь любой работе. Даже на 

даче что-то вско-
паю, а после похва-
лю себя: молодец, в 
таком возрасте — и 
трудишься. А потом 
все время выписы-
вала журнал «Здоро-
вье», ходила в бассейн 
и когда-то давно была 
моржихой. Люблю ста-
вить эксперименты — 
смогу или нет? Даже как-
то голодала — целых семь 
дней! Наверное, сыграло свою 
роль и то, что у моего мужа была 
язва. Вместе с ним я соблюдала 
строгую диету. Умер он в 93 года 
— был старше меня на девять 
лет…

Мы никогда не ссорились, 
хоть и характеры у нас совер-
шенно разные. Он был такой 
серьезный, солидный, а я с виду 
совершенно легкомысленная, 
хоть в деле могу быть очень се-
рьезной. Конечно, иногда он на-

смеются, и не поговоришь 
нормально. Я люблю, ког-
да они ко мне по одному 
приходят. Мне же хочется 
спросить, как на работе, 
как здоровье, погово-
рить… Так что я теперь их 
по одному принимаю.

Рассветы  
на всю 
жизнь

— Почти всю жизнь я 
работаю с детьми, — гово-
рит Екатерина Федоров-
на. —  Вырастила троих 
своих, но мне так хотелось 

работать! Да как — муж постоян-
но в командировках, на кого мне 
оставить детей? А вот когда они 
подросли, я как с цепи сорвалась. 
Начала работать в детском саду, 
потом в детских оздоровитель-
ных лагерях, а потом на Город-
ской станции юннатов в студии 
«Природа и творчество». Учила 
детей видеть красоту природы, а 
сама черпала идеи на выставках. 
Особенно меня впечатлила лес-
ная скульптура. Сразу подумала: 
«Ой, да ведь я тоже так могу!»

Когда я работала в лагере, 
водила детей встречать восход 
солнца. В четыре часа утра все 
встали, как ваньки-встаньки, 
хоть им спать еще и спать. Но это 
не проходит даром. Встретила 
как-то уже взрослого дяденьку, 
который признался, что до сих 
пор вспоминает те рассветы…

Мария МАЛЕВИЧ.

стаивал на своем, я на 
своем, но компромиссы 
находили всегда. Про-
жили 62 года без битья 
тарелок…

— По принципу 
«противоположности 
притягиваются»?

— Не всегда. Нуж-
но уступать друг другу. 
Один раз я такую бур-
ную сцену раздула! В мо-
лодости дело было… Он 

назвал меня дурой, а я разрыда-
лась. Ну как после такого жить 
дальше?! Ведь дети слышат! Как 
же нам их воспитывать, если они 
слышат, что мама — дура, а папа 
— дурак… С тех пор никогда не 
позволяли себе оскорблений. 
Могли в чем-то поспорить, но 
грань приличия не переступали.

Это, кстати, и молодым со-
вет. Нужно, чтобы было взаимо-
понимание. Как жить в семье, 
где кто-то всегда дурак? Я знаю 

такие семьи, ког-
да муж всегда 
оглядывается на 
жену. Это ведь 
тоже ужасно… 
Я даже с внучкой 
своей поссори-
лась. Характер 
у нее, на мой 
взгляд, жестко-

ватый: «Я кормлю 
семью, а он ничего не может…» 
Невозможно жить постоянно с 
оглядкой, когда кто-то за тобою 
следит и выискивает недостатки. 
Ничего хорошего из такой семьи 
не выйдет.

— А вы часто собираетесь 
всей семьей? Сейчас время та-
кое — его всегда не хватает, и 
многие часто жертвуют имен-
но семейными посиделками…

— Мы всегда собираемся на 
мой День рождения, Восьмое 
марта. Но тогда много шума, все 

                 Екатерина НОВИкОВА:

«Как жить в семье,  
где всегда кто-то дурак?»

                 Алег ІВАНОЎ: 
«У Англіі білеты  на чэмпіянат свету  
па веласпорце на трэку каштуюць 
каля 70 долараў»
Міжнародны саюз веласіпедыстаў прыняў рашэнне, што чэмпіянат 
свету па веласпорце на трэку пройдзе ў лютым 2013 года ў Мінску. 
Аб тым, чаму выбар спыніўся на Мінску, наколькі гэта значная падзея 
для Беларусі, што будзем з гэтага мець ці згубім нешта, карэспандэнт 
“Народнай Волі” гутарыць з галоўным трэнерам нацыянальнай 
зборнай Беларусі па веласпорце Алегам ІВАНОВЫМ.

з Першых ВУсНаў хавай нос у Апанасаўскі мароз

— Я лічу, што 
для краіны 

гэта грандыёзная падзея, 
бо вельмі складана было 
атрымаць першынство, — 
распавядае суразмоўца. — 
Думаю, вялікае значэнне мела 
тое, што ў Мінску пабудаваны 
якасны веладром на “Мінск-
Арэне”.

— А вынікі, якія 
паказваюць на міжна-
родных спаборніцтвах 
беларускія веласіпедысты, 
улічваліся нейкім чынам?

— Гэта зусім не 
ўлічваецца пры выбары 
месца правядзення 
першынства. Больш за тое, 
наколькі мне вядома, ніколі 
і не ўлічвалася! Проста 
Міжнародны саюз развівае 
сваю праграму. Вось ніколі 
не праводзіўся такі форум у 
Беларусі — атрымайце. Хоць 
была сур’ёзная барацьба з 
Мексікай…

— І што дапамагло нам 
атрымаць перамогу?

— Тое, што знаходзімся 
ў Еўропе. Лепшыя гоншчыкі 
свету — еўрапейцы і 
аўстралійцы, хоць апошнія 
таксама базіруюцца ў 
Еўропе і там спаборнічаюць. 
Мала ў каго ёсць жаданне 
ляцець у Мексіку, дзе 
своеасаблівы клімат, цяжкая 
акліматызацыя… Магчыма, 
еўрапейскія краіны і 
падтрымалі кандыдатуру 
Мінска, каб не выступаць у 
Мексіцы.

— Вы бачылі многія 
веладромы свету… Што  
можна сказаць пра бела- 
рускі веладром ў параў-
нанні з іншымі?

— Ведаеце, веладромы 
ў асноўным аднатыпныя, бо 
амаль на ўсіх палатно ўкладвае 
вядомая нямецкая кампанія 
“Шурман Архітэкт”. Якасць 
трэка — гэта для спартсменаў 
галоўнае. Але інфраструктура ў 
Мінску больш фундаментальная. 
Нават алімпійскі комплекс у 
Пекіне, на мой погляд, саступае.

— У матэрыяльным плане 
ад правядзення чэмпіянату 
мы што-небудзь будзем мець?

— Наўрад ці. Наадварот 
— дзяржава павінна будзе 
патраціцца, каб арганізаваць 
першынство на ўзроўні. Так, 
Міжнародны саюз вызначыць 
нейкую суму, але, натуральна, яе 
не хопіць. З іншага боку, з усяго 
пры правільным падыходзе да 
справы можна атрымаць выгаду. 
На чэмпіянат прыедуць турысты, 
каманды, валюта будзе для 
краіны…

— І што, турысты ездзяць 
па ўсім свеце на такія 
спаборніцтвы?

— Безумоўна! Гэта ж 
элітны чэмпіянат, а не юнацкае 
першынство. Да яго застаецца 
год, але, думаю, заказы на 

браніраванне гасцініц пачнуць 
паступаць ужо зараз. На 
апошнім чэмпіянаце свету ў 
Капенгагене на трыбунах яблыку 
не было дзе ўпасці. Асабліва 
калі праходзяць фіналы. Людзі 
прыходзяць, нягледзячы нават 
на тое, што білеты дарагія. У 
Англіі, напрыклад, сярэдні квіток 
на спаборніцтвы такога кшталту 
каштаваў 70 долараў.

— Але ж у Беларусі 
веласпорт — гэта не хакей. 
Думаеце, беларускія 
балельшчыкі зацікавяцца 
мерапрыемствам?

— На жаль, папулярнасць 
веласпорту ў краіне і на самай 
справе не надта вялікая. На 
новы веладром прыходзяць у 
асноўным тыя, хто сам звязаны з 
гэтым відам спорту. Няма такога, 
як было ў старыя часы. Памятаю, 
у Туле сапраўднае паломніцтва 
назіралася, калі праходзілі 
трэкавыя спаборніцтвы. Але 
ж у арганізатараў яшчэ год 
ёсць на ўсё  пра ўсё. Патрэбна 
моцная піяр-кампанія, людзей 
неабходна зацікавіць. Як 
кажуць, усё ў нашых руках.

Алесь СІВЫ.

Па гарызанталі: 1.У … кожны 
молад. 3.Лоўкасць у рабоце. 6. … 
Каралі. У беларусаў-католікаў 
назва пярэдадня Вадохрышча (6 
студзеня). 9.Прыйшоў Апанаc-
Ламінос — беражы … і нос (прык.). 
Прысвятак Апанас на Беларусі 
адзначалі 31 студзеня. 10.Птушка, 
імем якой на Каляды называлі 
варон і каршуноў, каб яны не 
чынілі шкоды ў гаспадарцы. 
12.Калі напярэдадні Калядаў 
неба зорнае — будуць несціся 
… (прыкм.). 13.Вадохрышчанскі 
снег абяцае вялікі … грыбоў 
(прыкм.). 14.Мучны выраб з 
цеста; з … у руцэ гаспадар клікаў 
Мароза на калядную вячэру. 
17. … будзе ўраджайны, калі на 
Вадохрышча ідзе снег (прыкм.). 
18. Чырвоны … — у сялянскай 
хаце самае пачэснае месца; у 
ім побач з абразамі звычайна 
захоўвалася асвечаная вада. 
20.Адтуліна, што злучае поласць 
рота з глоткай. 21.Зорная … 
на Богаяўленне (Вадохрышча) 

— ураджай на гарох і ягады 
(прыкм.). 24.Прадмет хатняга 
абсталявання для сядзення. 
25.Тое, што і заручыны. У народзе 
казалі: ”Вадохрышчанскія … 
— да шчаслівай сям’і”. 27.Калі 
на Калядах … — … і на Пятра 
(прыкм.). 30.Старая назва сапфіру, 
рубіну. 31.Дрэвавая і кустовая 
расліна, на якую, паводле 
павер’яў, перасяляецца чорт з 
асвечанай вады да асвячэння … 
на Вербніцу. 32.На Святы Сцяпан 
усякі сабе … (прык.). Прысвятак 
Сцяпан адзначаўся на Беларусі 
9 студзеня. 33.На Вадохрышча 
… цёплы — будзе хлеб цёмны 
(прык.). 34.Калі на Вадохрышча 
вельмі сцюдзёна — у … будзе 
вельмі горача (прыкм.).

Па вертыкалі: 2. … 
ды лебяда — чортава яда 
(прык.). Каб пазбавіцца ад …, 
некаторыя сяляне некалі на 
Вадохрышчанскую каляду на 
качарзе аб’язджалі агарод. 

смачныя … (добрае пажаданне 
на Вадохрышча, Вялікдзень і інш.
святы). 26.У кумы і … смачнейшая 
(прык.). 28. … Хрысціцель, або 
Прадвеснік. Паводле Бібліі, 
прапаведнік, які хрысціў Ісуса 
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49,9% беларусаў  
ніколі не купляюць кнігі

Ужо два дзесяцігоддзі Беларусь — незалежная краіна 
са сваёй культурнай і адукацыйнай палітыкай, 
творчымі саюзамі, перыядычнымі выданнямі. Як 
змянілася становішча беларускай літаратуры за часы 
незалежнасці? Як паведамляе прэс-служба Саюза 
беларускіх пісьменнікаў, у 2011 годзе Саюз беларускіх 
пісьменнікаў звярнуўся да лабараторыі “Новак” з 
просьбай правесці апытанне, каб даведацца, колькі 
чытаюць беларусы, што іх цікавіць у літаратуры 
і хто з сучасных беларускіх літаратараў найбольш 
падабаецца чытачу.

Вынікі 
несуцяшальныя:

• Беларусы чытаюць 
мала. Ніколі не бярэ ў рукі 
кнігу трэць насельніцтва 
(33,7%). Палова беларусаў кніг 
не купляе, у лепшым выпадку 
пры неабходнасці пазычаюць у 
знаёмых ці бяруць у бібліятэцы.

• Сучасную замежную 
літаратуру (у першую чаргу 
расійскую) ведаюць лепей за 
сваю. 62% апытаных наогул не 
цікавяцца беларускімі кнігамі. 
Істотная частка (13,3%) зусім не 
ўмее чытаць па-беларуску.

• На пытанне “Якіх 
сучасных беларускіх 
пісьменнікаў вы ведаеце?” 
найчасцей называюць імёны, 
якія сталі знакавымі яшчэ за 
савецкім часам: Васіля Быкава 
(6,5%), Уладзіміра Караткевіча 
(3,8%), Івана Шамякіна (3,2%). 
Пераважная ж большасць 
не ведае нікога (74,6%). Для 
параўнання: у сучаснай масавай 

расійскай літаратуры беларусы 
дасведчаны значна лепей: 
17,8% ведаюць, хто такая Дар’я 
Данцова.

• Што да густаў, то ў 
безумоўных лідарах 
дэтэктывы — ім аддаюць 
перавагу 38,3% аматараў 
чытання. 28,1% калі і бяруць у 
рукі кнігу, то гэта жаночы раман. 
Кнігу класіка з паліцы здымаюць 
26,5% ад усіх беларусаў, якія 
чытаюць хаця б раз на год.

• На думку нашых 
суайчыннікаў, зрабіць 
беларускую літаратуру 
больш папулярнай маглі б 
цікавыя аўтары і творы 
(52,4%), іх большая жанравая 
разнастайнасць (27,2%), а 
таксама лепшая рэклама 
(22,9%).

• Варта таксама адзначыць, 
што дзейнасць найстарэйшай 
творчай арганізацыі Беларусі — 
Саюза беларускіх пісьменнікаў 
— станоўча ацэньваюць 61,4% 
апытаных.

4.Участак зямлі, які перад сяўбой 
апырскавалі святой вадой. 
5.“Вунь пасялілася сініца,\\
Ужо наведала …” — з верша 
М.Стральцова “Першы снег”. 
7.Водная прастора, зручная 
для стаянкі суднаў. 8.Хвойныя 
дрэўцы; на Вадохрышча іх 
ставілі кругом палонкі, каб 
закрыць святую ваду ад нечысці. 
9.Склад, асяроддзе. 11.Папяровы 
грашовы знак. 15.Тое, што добрыя 
людзі адзін другому жадаюць 
і на святы, і ў будні (“Будзь 
здароў цэлы год, як калядны 
лёд”). 16. … дарогу перамяце, 
а корм падмяце (прык.). Свята 
… беларусы-католікі адзначалі 
24 студзеня. 19.Чырвонае … 
ў печы, патрэскванне дроў — 
да моцных маразоў (прыкм.). 
20.Калі на Вадохрышча … — 
быць добраму ўраджаю (прыкм.). 
22.Калі на Вадохрышча на 
небе … — то і ў засеках будзе 
… (прыкм.). 23.Каб у хляве — 
парсюк гладкі, а на стале каб 

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Холад. 3.Спрыт. 6.Тры. 9.Шчокі. 10.Голуб. 

12.Куры. 13.Ураджай. 14.Блін. 17.Год. 18.Кут. 20.Зеў. 21.Ноч. 24.Лава. 
25.Змовіны. 27.Ясна. 30.Яхант. 31.Вярба. 32.Пан. 33.Дзень. 34.Жніво.

Па вертыкалі: 2.Асот. 4.Поле. 5.Балкон. 7.Рэйд. 8.Ялінкі. 9.Шэ-
раг. 11.Білет. 15.Здароўе. 16.Аксіння. 19.Полымя. 20.Завея. 22.Чыста. 
23.Аладкі. 26.Вада. 28.Іаан. 29.Трон.

Хрыста ў рацэ Іардан. На Беларусі 
ўсе вадасвятныя месцы здаўна 
маюць назву “Ярдан”. 29.Крэсла, 
сімвал манархічнай улады.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Барыс ПЯТРОВІч: 
“Пісьменнікам розных саюзаў 

трэба часцей сустракацца  
з чытачамі”

Старшыня Саюза беларускіх пісьменнікаў Барыс Пятровіч 
называе вынікі апытання не самымі прыемнымі.

“Літаратурныя імёны-брэнды савецкіх часоў беларусы 
дагэтуль памятаюць, а вось новых так і не з’явілася, — 

гаворыць ён. — Гэта значыць, што той курс, які ўзяла Беларусь у 
культурнай сферы, — малаэфектыўны.

Год кнігі — добрая нагода, каб аб’яднаць высілкі дзяржавы 
і грамадскіх арганізацый дзеля змены сітуацыі. Самы важны 
клопат дзяржавы ў галіне культуры — падтрымліваць мову 
карэннай нацыі краіны. Гэта тычыцца ўдасканалення і пашырэння 
школьных праграм па мове і літаратуры, павелічэння колькасці 
адукацыйных устаноў з беларускай мовай навучання, стварэння, 
нарэшце, цалкам беларускамоўнага Нацыянальнага ўніверсітэта.

Абсалютная большасць беларусаў дагэтуль спажывае 
інфармацыю праз тэлебачанне. Але на беларускім ТБ няма 
беларускай кнігі, няма беларускіх аўтараў, ды і наогул беларускай 
мовы збольшага няма. Такім чынам, інфармацыя пра новыя кнігі і 
новых аўтараў не даходзіць да чытачоў.

Палітыка беларускай дзяржавы павінна стаць 
беларусалюбнай. Ну а пісьменнікам розных саюзаў трэба часцей 
і без перашкод сустракацца з чытачамі, каб папулярызаваць 
лепшае са створанага”.

ці ВеДаеце Вы, што...
...97,1% беларусаў не чытаюць замежную літаратуру ў 

перакладзе на беларускую мову. 68,4% з іх ні пры якіх умовах 
не абралі б беларускамоўную версію кнігі. Аднак 20,3% згодныя 
набыць замежны твор па-беларуску пры ўмове добрай якасці 
перакладу.

...асноўны шлях кнігі да беларускага чытача — ад сяброў і 
знаёмых. 44% аматараў чытва пазычаюць кнігі, 28,7% — купляюць 
у кнігарнях, у тым ліку праз інтэрнэт, 26,8% — па-ранейшаму 
наведваюць бібліятэкі. 12,6% аддаюць даніну сучаснасці і 
спампоўваюць кнігі з інтэрнэту. 49,9% беларусаў ніколі не 
купляюць кнігі.

...ніводнай сучаснай беларускай пісьменніцы не змаглі 
назваць 84,9% апытаных. Першая ж шасцёрка названых 
выглядае так: Святлана Алексіевіч (2,8%), Цётка (2,5%), Валярына 
Кустава (2,1%), Раіса Баравікова (1,5%), па 1,1% набралі Наталля 
Батракова і Яўгенія Янішчыц.

...сярод айчынных пісьменнікаў, якіх беларусы не проста 
ведаюць, але і любяць чытаць: Васіль Быкаў (7,4%), Уладзімір 
Караткевіч (7,4%), Якуб Колас (5,5%), Янка Купала (3,9%) і Іван 
Мележ (2,9%).

...улюбёныя небеларускія пісьменнікі: Дар’я Данцова (11,3%), 
Аляксандра Марыніна (5,6%), Таццяна Усцінава (3,4%), Леў 
Талстой (2,5%) і Юлія Шылава (2,0%).

бліц-КамеНтарый


